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یکی از زخم       های التیام       نیافته ارزی که آســیب جدی به 
تولید و اقتصاد وارد کرده، موضوع چندنرخی بودن ارز است. 
چندنرخی بودن ارز به منزله مانعی جدی برای توسعه صادرات 

کشور عمل کرده و به رانت و فساد دامن زده.
بعضی اعداد از  هزاران صفحه مقاله گویاتر است. نمونه اینکه 
بررسی       ها نشان می دهد ارزش دلار در برابر  ریال طی ۹۲سال 
 گذشته،۱۶ هزار  برابر شده       است، یا اینکه در سال ۱3۰۸ که برای 
اولین بار طلا به عنوان پشتوانه پول ملی قرارگرفت )قبل از آن 
واحد پول قران و پشتوانه آن نقره بود( هر ریال  برابر با 3 گرم 
طلا بود، ولی در سال ۱۴۰۰ هر گرم طلا  برابر با ۱۸ میلیون ریال 
شد. همه این ها یعنی طی یک قرن گذشته ارزش پول ملی 
مدام در حال کاهش بوده و برخی مواقع با شــتاب بیشتر یا 

کمتر این مسیر را طی کرده است.
امــا چرا این اتفاق رخ داده اســت؟ علاوه بر دلایل مختلف 
اقتصادی، می توان به ایرادات بنیادین نظام ارزی ایران اشاره 
کرد. اقتصاد ایران به دلیل نفتی و دولتی بودن دهه       هاست که 
به نوعی اسیر ارزهای خارجی به خصوص دلار و سیاست های 
پرنوسان آن شده است؛ دلارهایی که هم در سال های افزایش 
درآمدهای ارزی به دلیل سیاست های اشتباهات اقتصادی، 
کشور را به بیماری هلندی مبتلا می کند و هم در سال های 
تحریم و کمبود ارزی آتش کسری بودجه را شعله       ور می سازد 
و ویرانی به بار می آورد. علاوه بر این سیاســت های پرنوسان، 
غیرکارشناسی و خلق       الســاعه دولت ها درخصوص مدیریت 
ارزی و بازار ارز کلاف سردرگم دیگری شده است که باز کردن 
آن نیازمند برنامه       ریزی دقیق و مشورت       گرفتن از متخصصان 

و فعالان بخش خصوصی است.
برای مثال ارز ترجیحی آفتی اســت که سال هاســت به 
دلیل سیاستگذاری های اشتباه حاکمیتی گریبان اقتصاد و 
صنعت کشور را گرفته است و به       جز توزیع رانت، فساد، افزایش 
قاچاق، قیمت گذاری دستوری و کشتن انگیزه       های کارآفرینان 
و تولیدکنندگان واقعی، حاصلی به همراه نداشته است؛ سیاستی 
که بهانه اجرایی شدن آن همیشه ثبات قیمت ها و حمایت از 
معیشت دهک       های پایین جامعه بوده، ولی در عمل همیشه به 
تورم کالاهای اساسی دامن زده و اتفاقا با ایجاد انحصارگرایی 

به تلاطم بازار منجر شده است.
اجرای این سیاست اشتباه ارزی در شرایطی ادامه دارد که 
تاکنون مقام معظم رهبری به دفعات بر ثبات       بخشی به بازار 
ارز و اهمیت آن تاکید داشــته اند که آخرین آن در دیدار با 
اعضای هیات دولت در شهریورماه صورت گرفت. ثبات       بخشی 
به بازار ارز که یکی از مهم ترین خواسته       های فعالان اقتصادی 
و بخش خصوصی به شمار می آید، به پیش بینی       پذیر شدن بازار، 
رشد سرمایه گذاری، افزایش تولید و بهبود محیط کسب وکار 
منجــر خواهد شــد و دولت برای تحقق ایــن مهم علاوه بر 
حذف کامل ارز ترجیحی، باید دســت به جراحی اساسی در 

سیاست های ارزی بزند.
یکــی از اقدامات مهمی که باید مورد بازبینی جدی قرار 
گیرد مسدودسازی معادل ریالی مبلغ ارزی مورد درخواست 
شرکت ها و عدم توانایی شبکه رسمی تامین ارز در برآورده       سازی 
نیازهای ارزی واردات است. این اتفاق منجر به اخلال در زنجیره 
تامین و امکان برنامه       ریزی مناسب بنگاه های اقتصادی شده و 
این در حالی است که بانک مرکزی به       تازگی، تخصیص ارز به 
شرکت های واردکننده       ای را که قبل از تامین ارز نسبت به خرید 
ارز از بازار آزاد اقدام می کنند، ممنوع کرده است. برای حل این 
مشکل ما معتقدیم تولیدکنندگان باید در اولویت های تامین 
ارز قرار گیرند و امکان استفاده از واردات بدون انتقال ارز نیز 
احیا شود. این عجیب است که در بسیاری از موارد مشاهده 
می شود که تامین مواد اولیه و تجهیزات تولید در گروه های با 
اولویت پایین تخصیص ارز قرار می گیرند، آن هم در شرایطی 
که شعار سال که از سوی رهبر انقلاب تعیین شده است بر رشد 
تولید تاکید دارد.یکی دیگر از زخم       های التیام       نیافته ارزی که 
آسیب جدی به تولید و اقتصاد وارد کرده، موضوع چندنرخی 
بودن ارز است. برای مثال ارز نیما و چندنرخی بودن ارز تا به 
امروز به منزله مانعی جدی برای توسعه صادرات کشور عمل 
کرده و به رانت و فساد دامن زده و بازار را دچار بی       ثباتی جدی 
کرده است.علاوه بر این ها معضل بسیار مهم ارزی دیگر فعالان 
اقتصادی رفع تعهد ارزی است که در بسیاری از مواقع همچون 
سدی بسیار بلند پیش  پای فعالان اقتصادی و تجار قرار دارد، 
آن هم در شرایطی که با توجه به تحریم های ظالمانه، امکان 
ورود ارز از سیســتم بانکی وجود نــدارد و ورود ارز به صورت 

قانونی امکان پذیر نیست.
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افزایش ارائه خدمات به مردم با افزایش درآمد مالیاتی در دولت سیزدهم
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حمایت می شوند

افزایش ارائه خدمات به مردم با افزایش درآمد مالیاتی در دولت سیزدهم
مرتضی قدیمی  -      نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: دولت سیزدهم گام های بلند و موثری برای اصلاح نظام مالیاتی برداشت و نتیجه آن به صورت افزایش درآمدهای مالیاتی دولت مشخص شد؛ همچنین 

مصرف مالیات برای مردم در دستور کار قرار گرفت و به پشتوانه آن افزایش کیفیت ارائه خدمات بیمارستانی و درمانی نیز به مردم افزایش یافته است.

دولت سیزدهم 
به ریاست شهید 

رئیسی تلاش کرد، 
شرایط را عوض کند 
و از وابستگی صرف 
کشور به درآمدهای 

نفتی بکاهد.

 ایران جزو کشــورهایی است که وابستگی شدید به درآمدهای 
نفتــی دارد؛ تا جایی که برخی بر این عقیده اند که اگر در چاه های 
نفت را ببندیم، وضعیت بهتری به لحاظ اقتصادی خواهیم داشت؛ 
به زعم این دســته از کارشناســان، درآمدهای نفتی باعث شده که 
مالیات برایمان جنبه تزیینی داشته باشد و توجهی به اخذ مالیات 

حقه از همگان در گذشته نداشته باشیم.
دولت ســیزدهم به ریاست شهید رئیسی تلاش کرد، شرایط را 
عوض کند و از وابســتگی صرف کشور به درآمدهای نفتی بکاهد. 
واقعیت این اســت که درآمدهای حاصل از فروش نفت نمی توانند 
منبع مطمئنی برای بودجه ریزی باشند؛ زیرا درآمدهای این حوزه 
تحت تأثیر عواملی همچون نوسانات قیمت و تحریم قرار می گیرد 

و ممکن است کم و زیاد شود.
مســئله بعدی این است که منابع هیدروکربنی نفت و گاز جزو 
ســرمایه های بین نسلی به شمار می روند و نباید از آن ها برای امور 
جاری کشــور بهره ببریم. به زعم کارشناسان، این درآمدها باید در 
امور زیربنایی، توسعه ای و عمرانی به کار بیفتند و از منابعی همچون 

درآمدهای مالیاتی برای اداره کشور استفاده کنیم.

 دولت ســیزدهم اقدامات بسیار خوبی در مورد مالیات 
ستانی انجام داد

محمد معتمدی زاده، نماینده ســیرجان و بردســیر در مجلس 
دوازدهم شورای اســلامی در خصوص اقدامات دولت سیزدهم در 

راســتای اصلاح نظام مالیاتی کشور که به افزایش درآمدها منجر 
شــد و زمینه را برای افزایش ارائه خدمات به مردم به وجود آورد، 
اظهار کرد: دولت سیزدهم در حوزه مالیات ستانی اقدامات ارزنده ای 
انجام داد؛ اگرچه در این روند چالش هایی برای دولت وجود داشت، 
اما اقدامات در راســتای دریافــت مالیات حقه از همگان و افزایش 

درآمدهای مالیاتی دولت ادامه پیدا کرد.
وی ادامه داد: دولت ســیزدهم به پشــتوانه درآمدهای مالیاتی 
اقداماتی مانند رایگان شــدن درمان کودکان زیر ۷ سال در مراکز 
آموزشــی و پژوهشــی دولتی را در دســتور کار قرار داد. این نوع 
اقدامات در افزایش انگیزه خانوارها برای فرزندآوری اثرگذار است. 
این سرمایه گذاری ها که از محل افزایش درآمدهای مالیاتی دولت 

تأمین مالی شده است، مثبت ارزیابی می شود.
نماینــده ســیرجان و بردســیر در مجلس گفــت: پروژه هایی 
مانند افتتاح بیمارســتان فوق تخصصی کودکان بندرعباس اواخر 
ســال گذشته به دســت رئیس جمهور و افتتاح بزرگ ترین مرکز 
درمان ناباروری شــرق کشور در مشهد در اردیبهشت ماه امسال با 
سیاست های کلان کشور مبنی بر جوانی جمعیت همخوانی دارد. این 
سرمایه گذاری ها در حوزه بهداشت و درمان که به پشتوانه درآمدهای 

مالیاتی محقق شده اند، بسیار مفید هستند.
معتمدی زاده بیان کرد: دریافت مالیات حقه از همگان می تواند اثر 
بالایی در بازتوزیع عادلانه ثروت در کشور و ایجاد عدالت اجتماعی 
داشــته باشد. شغل های درآمدزای زیادی در کشور وجود دارند که 

صاحبانشان سودهای کلان می برند؛ تمرکز بر این مشاغل و دریافت مالیات حقه از آنها و به کار 
انداختن این درآمدها در بخش های زیربنایی مانند بهداشــت و درمان، آموزش و... فواید زیادی 

برای کشور دارد و به ایجاد عدالت اجتماعی منجر می شود.

 بازتوزیع ثروت در کشور و ایجاد عدالت مالیاتی
وی تاکید کرد: حقوق و دســتمزدبگیران که از ســطح درآمدی بالایی برخوردار نیستند، به 
صورت مرتب هدف مالیات ستانی قرار می گیرند. مالیات قبل از واریز حقوق از درآمد این اقشار 
کســر می شود؛ در حالی که بسیاری از مشاغل پردرآمد مالیات حقه را نمی پردازند. اصلاح این 
روند و تمرکز بر مودیان بزرگ و پردرآمد که در دولت ســیزدهم در دســتور کار قرار داشت، به 

لحاظ بازتوزیع ثروت در کشور و ایجاد عدالت مالیاتی بسیار مفید خواهد بود.
این نماینده مجلس خاطرنشــان کرد: هر چقدر با استفاده از سامانه های هوشمند و نوین به 
سمت مالیات ستانی حقه از پردرآمدها حرکت کنیم، می توانیم از اعمال فشار مالیاتی بر اقشار 
ضعیــف کم کنیم. به نحوی که احتمالاً در آینــده می توانیم معافیت مالیاتی بالاتری برای کم 
درآمدها قائل شــویممعتمدی زاده ادامه داد: اختصاص بخشی از درآمدهای حاصل از مالیات بر 
ارزش افزوده به شــهرداری ها نیز اقدام درســتی بود که در دولت ســیزدهم در دستور کار قرار 
گرفت. به این ترتیب، بستر برای افزایش کیفیت ارائه خدمات به مردم مهیا شد و شاهد آبادانی 

بیشتر روستاها و شهرها بودیم.
وی گفت: دولت سیزدهم گام های بلند و موثری در زمینه اصلاح نظام مالیاتی کشور برداشت 
و نتیجه اش به صورت افزایش درآمدهای مالیاتی دولت مشخص شد. نیاز است این روند در دولت 
بعدی ادامه یابد و شاهد هوشمند و عادلانه سازی حداکثری نظام مالیاتی کشور باشیم؛ همچنین 
مصرف مالیات برای مردم نیز در دولت سیزدهم در دستور کار قرار گرفت و به پشتوانه آن افزایش 

کیفیت ارائه خدمات بیمارستانی و درمانی نیز به مردم افزایش یافته است.

   رفع مشکل دریافت تاییدیه استانداردهای بین المللی بعد از ۲0 سال
رئیس کمیته ملی برق و الکترونیک ایران )INEC( گفت: مشــکل دریافت تاییدیه اســتانداردهای بین المللی بعد از ۲۰ ســال در دولت سیزدهم با پیوستن سازمان ملی استاندارد ایران به کمیته مدیریتی سیستم بین المللی ارزیابی انطباق تجهیزات و قطعات 

الکترونیکی IECEE در کمیسیون بین المللی الکتروتکنیک )IEC( رفع شد.
 سید محسن میرصدری امروز )سه شنبه ۲۹ خرداد( در نشست خبری اظهار داشت: هر سال و در هر فصلی باید تاییدیه های مختلف بین المللی استاندارد را از کشورهای دیگر می گرفتیم که در دولت سیزدهم این مشکل بعد از ۲۰ سال حل شد.

وی افزود: اکنون با پیوستن ایران به کمیته های استاندارد بین المللی قیمت تمام شده تولید محصولات با ارتقای کیفت رقم خورد و از زمانی که تاییدیه ها وارد کشور شد واردکنندگان به صادرکنندگان تبدیل خواهند شد.
رئیس کمیته ملی برق و الکترونیک ایران )INEC( ادامه داد: اکنون با عضویت ایران، بخش خصوصی می تواند مجوزها و تاییدیه های استاندارد بین المللی را بگیرد.میرصدری با بیان اینکه برای تجاری سازی و تسهیل در صادرات نیاز به ابزارها و نهادهای قانون 

گذار داریم، گفت: اکنون ارزیابی کیفیت و انطباق ها و زیرساخت های آزمون استاندارد فراهم شده است.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
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رتبه شانزدهم ایران در تولید خودرو
مریم لطفی    |    شهید ابراهیم رئیسی، در 1000 روز خدمت خود، به داد خریداران خودرو رسید و شرایطی را فراهم کرد .

رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی از افزایش حداقل ۲۰ درصدی سرعت اینترنت ثابت و همراه از نیمه دوم آذرماه سال گذشته تا نیمه اول خرداد ماه امسال در کشور خبر 
داد و گفت: پیش بینی می شود باتوجه به برنامه در دست اجرای احداث سایت های ۵G و پروژه افزایش اتصال فیبرنوری امسال شاهد تحول قابل توجه در افزایش سرعت اینترنت ثابت و همراه 

خواهیم بود.
 امیر لاجوردی- قائم مقام وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در امور ارتباطات و رییس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی- با بیان اینکه این ســازمان به عنوان رگولاتور این حوزه 
به طور دقیق نسبت به رصد و بررسی کیفیت شبکه اقدام کرده که برای شفافیت و استحضار مردم آن را در آدرس netsanjplus.ir/mobile-trends در دسترس عمومی قرار داده، گفت: بر اساس 
آمار و نتایج ثبت شــده، میانگین ســرعت اینترنت اپراتور همراه اول از نیمه آذرماه ســال گذشته تا نیمه اول خرداد امسال از ۱۱،۴۲ به ۱۳،۸۴ مگابیت برثانیه و در اپراتور ایرانسل از ۱۰،۹۵ به 

۱۲،۶۴ مگابیت برثانیه رسیده است.

افزایش سرعت 
اینترنت در کشور طبق 
شاخص های سازمان و 

مراجع بین المللی

   افزایش 10 درصدی مصرف برق نسبت 
به سال گذشته

 مدیرکل امور انرژی و مشتریان صنعت برق 
گفت: هفته گذشــته مصرف برق به ۷۰ هزار و 
۵۵۰ مگاوات رســید که رشد بســیار زیادی را 
نسبت به دوره مشابه سال گذشته نشان می دهد، 
به طوری که نسبت به ســال گذشته ۱۰ درصد 
افزایش یافته است.به گزارش از شرکت مدیریت 
تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران )توانیر(، 
عبدالامیر یاقوتی افزود: درصورتی که هوا گرم تر 
شــود، پیش بینی می شود که این میزان افزایش 
بیشــتری یابد، اما به طور حتــم با کمک همه 
مشــترکان و به ویژه مشترکانی چون صنایع که 
امکان جابه جایی بار )زمان اســتفاده از برق( را 
دارند، امکان تأمین برق پایدار برای همه مشترکان 

وجود خواهد داشت.
وی در خصوص مصرف بخش اداری کشــور 
ضمــن تأکید بر اینکه ایــن بخش از مولفه های 
تأثیرگذار در شــبکه برق محسوب است، ادامه 
داد: حدود ۵ هزار مگاوات از مجموع مصرف برق 
مصرف کنندگان نهایی کشــور به بخش اداری 
اختصاص دارد و فرصت های بســیار خوبی برای 

صرفه جویی در این بخش وجود دارد.
مدیرکل امور انرژی و مشــتریان صنعت برق 
خاطرنشان کرد: بر اســاس مصوبات ابلاغ شده 
ادارات موظف به کاهش مصرف برق خود تا ۴۰ 
درصد در ســاعات کاری و ۷۰ درصد در ساعات 
پس از پایان کار هستند که این میزان نسبت به 

سال ۱۴۰۰ سنجیده می شود.

ظرفیت  تهــران  جدید  شــهرهای   
ســرمایه گذاری در حوزه ساختمان سازی 

را دارند
 کارشــناس و فعال حــوزه امور ملکی گفت: 
شهر جدید اندیشه، پرند و پردیس نیز در حومه 
تهران، جزء مناطقــی بوده که گنجایش فراوان 
سرمایه گذاری در حوزه ساختمان سازی را دارند.

سعید کلوندی، اظهار داشت: منطقه ۵ تهران 
از لحاظ معاملات، بیشترین آمار معاملات خرید 
و فروش ملک را دارد و شهر جدید اندیشه، پرند 
و پردیس نیز در حومه تهران، جزء مناطقی بوده 
که گنجایــش فراوان ســرمایه گذاری در حوزه 

ساختمان سازی را دارند.
وی افزود: مصالح ســاختمانی به  کار رفته در 
ساخت و ساز، تاثیر مستقیم بر قیمت تمام شده 
ساختمان ســازی در کشور دارد به طوری که در 
شمال تهران هزینه ساخت وساز به نسبت مناطق 

جنوبی شهر تفاوت زیادی خواهد داشت.
کارشناس و فعال حوزه امور ملکی گفت: در 
گذشــته و با در نظر گرفتن ثبات قیمت، املاک 
به صورت پیش فروش ارائه می شدند و به تکمیل 
پروژه نیز کمک فراوانی می شد، اما در حال حاضر 
مسئله پیش فروش برای سازنده صرفه اقتصادی 
نداشــته و کاهش ساخت وساز و رکود در بخش 

ساختمان سازی را به دنبال خواهد داشت.
کلوندی تاکید کرد: از نظر کارشناسی جهت 
ســرمایه گذاری در این این حوزه، شــهر جدید 
اندیشه به واسطه فاصله کمی که با شهر کرج و 
میدان آزادی تهران داشــته و از امکانات شهری 
خوبی برخوردار است، موقعیت مناسبی را جهت 
خرید آپارتمــان برای افرادی که قصد خرید در 

حومه تهران را دارند محیا کرده است.
کارشــناس و فعال حوزه امور ملکی با تاکید 
براینکه دلیل ســرمایه گذاری در شــهر جدید 
اندیشــه را می توان قابلیت و دارا بودن سند تک 
برگ عنوان کرد، گفت: شــهر پرند نیز از لحاظ 
پیشــرفت در موقعیتی خوبی قرار داشته اما در 

حوزه ساخت وساز نیاز به زمان خواهد داشت.
وی یادآور شد: شهر پردیس نیز به دلیل آب و 
هوای خوب و نزدیکی به شرق تهران و همچنین 
ساخت وسازهای صورت گرفته در آن از موقعیت 
مناسبی برخوردار است اما به دلیل نداشتن سند 
تک برگ، رغبت زیادی برای سرمایه گذاری توسط 
سرمایه گذاران در آنجا وجود ندارد.وی در خصوص 
کارکرد سامانه خودنویس نیز افزود: این سامانه 
ســبب کاهش قیمت اجاره بهای واحدها نشده 
زیرا برای این موضوع طراحی نشــده و در واقع 
این سامانه جهت ثبت مشخصات فردی و املاک 
طرفین قرارداد خواهد بود و همچنین وظیفه ثبت 
سیســتمی قراردادهای اجاره ای و قیمت گذاری 

توسط خود مالکین را بر عهده خواهد داشت.

 فرصت یکساله به سایپا و ایران خودرو 
برای اخذ مجوز افزایش سرمایه

مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس و اوراق 
بهادار اعلام کرد: شرکت های ایران خودرو و سایپا 
تا تیرماه سال ۱۴۰۴ فرصت دارند تا از شمولیت 
ماده ۱۴۱ لایحــه اصلاحی قانون تجارت خارج 

شوند تا دیگر مشمول لغو پذیرش نشوند.
ولی اله جعفری به آخرین اقدامات انجام شده 
از ســوی سازمان بورس و اوراق بهادار در زمینه 
افزایش سرمایه شرکت خودروسازی ایران خودرو 
و سایپا اشاره کرد و گفت: پس از ارائه صورت های 
مالی سال ۱۴۰۱، شرکت های ایران خودرو و سایپا 
در چهار سال متناوب از پنج سال گذشته مشمول 

ماده ۱۴۱ لایحه اصلاحی قانون تجارت بودند.
وی اظهار کرد: مطابق دستورالعمل پذیرش 
اوراق بهادار در بورس اوراق تهران، هیات پذیرش 
بورس تهران، به دو شــرکت فوق تا پایان تیرماه 
۱۴۰۳ فرصت داد که از شــمولیت ماده قانونی 

مذکور خارج گردند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

که این بازار پراســترس و ملتهب، به بازاری امن و با کمترین حاشــیه نزدیک شود؛  بر اساس آمارهای بین المللی تولید خودرو در این دوران ۳۴ درصد 
رشــد یافته اســت، عددی که در شرایط عادی، تحقق آن امکان پذیر نبود. تا قبل از آنکه دولت سیزدهم مستقر شود، بازار خودرو یکی از بهم ریخته ترین 
حوزه ها بود و همواره مسئولان این گونه توجیه می کردند که به خاطر تحریم ها، وضعیت بازار خودرو،  دچار بهم ریختگی شده است. دولت شهید ابراهیم 
رئیســی به همه ثابت کرد که با وجود ســخت ترین تحریم ها، می توان در مدار رشــد و پیشرفت قرار گرفت و به مردم خدمت کرد.آمارهای منتشر شده از 
سوی نهادهای بین المللی نشان می دهد صنعت خودروی ایران با روی کار آمدن دولت سیزدهم از رکود خارج شده و تولید خودرو در کشور طی سه سال 
فعالیت این دولت رشد قابل توجهی داشته است.بر اساس آمار انجمن بین المللی سازندگان وسایل نقلیه موتوری، تولید خودرو در ایران طی فعالیت دولت 

آیت الله رئیسی در مجموع ۳۴ درصد رشد کرده و از مرز تولید سالانه یک میلیون دستگاه گذشته است.

 صعود در شاخص های جهانی
در دولت قبل صنعت خودروی ایران همچون بسیاری از بخش ها تسلیم فشار تحریم ها شده و بشدت کاهش و نزول تولید را تجربه کرده است. به طوری 
که ایران در ســال آخر فعالیت دولت دوازدهم یعنی در ســال ۲۰۲۰ تنها ۸۸۱ هزار دســتگاه خودرو تولید کرده بود. اما در سه سال فعالیت دولت آیت الله 
رئیسی تولید خودروی ایران به طور پیوسته روندی صعودی را طی کرده است. ایران در سال نخست فعالیت این دولت ۸۹۴ هزار دستگاه خودرو، در سال 
دوم یک میلیون و ۶۴ هزار دستگاه خودرو و در سال سوم نیز یک میلیون و ۱۸۸ هزار دستگاه خودرو تولید کرده است. بر این اساس طی سه سال فعالیت 
این دولت و با وجود تداوم تحریم های غرب تولید خودروی ایران ۳۴ درصد برابر با ۳۰۷ هزار دستگاه افزایش داشته است.با رشد تولید خودرو جایگاه ایران 
در رده بندی جهانی نیز بهبود یافته و در حالی که ایران در سال ۲۰۲۰ در رتبه ۱۸ جهان از نظر تولید خودرو قرار داشت در سال ۲۰۲۳ با دو پله صعود 

به عنوان شانزدهمین تولیدکننده بزرگ خودرو در جهان شناخته شده است.
گزارش انجمن بین المللی سازندگان وسایل نقلیه موتوری نشان می دهد که دولت رئیسی توانسته در صنعت خودرو، بهبود وضعیت بازار،  کنترل قیمت، 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/03/30
شماره : 1658

شرکت های تولیدی صادرات محور حمایت می شوند

بانک های خصوصی برای خانه دار شدن مردم پای کار بیایند

وزیــر صنعت، معدن و تجارت، ضمن تاکید به وجود پتانســیل ها و ظرفیت های 
مناســب، حرکت به سمت صنعتی شــدن را مدنظر قرار داد و گفت: وزارت صمت 
صنعت دانش بنیان صادرات محور را پیگیری و حمایت می کند و چنانچه صنعتی این 

دو مولفه را نداشته باشد، مورد حمایت وزارت صمت نخواهدبود.
 نوزدهمین نمایشــگاه بین المللی قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو با حضور 
وزیــر صنعت، معدن و تجارت، مدیران خودروســاز، روســای اتحادیه های مرتبط با 
صنعــت خــودرو و قطعات، نمایندگان مجلس و... با تاخیر فــراوان، در محل دائمی 

نمایشگاه هایبین المللی برگزار شد.
این نمایشــگاه که به همت شرکت بازرگانی بین المللی ایدرو در فضایی به متراژ 
بالغ بر ۴۲ هزار متر مربع و با حضور ۶۰۰ شرکت داخلیو ۴۶۹ شرکت خارجی از ۹ 
کشــور برپا شده شده است، علاوه بر شرکت های داخی، میزبان شرکت های خارجی 
از کشورهای رومانی، انگلیس، چین، تایوان، اندونزی، کره، ترکیه، عراق و هند است.

 باید ایران را صنعتی کنیم
عباس علی آبادی- وزیر صنعت، معدن و تجارت- در مراسم افتتاح این نمایشگاه، 
ضمن اشــاره به حضور صبح امروز)سه شنبه( خود در مجلس شورای اسلامی و ارائه  
گزارش این صنعت، اظهار کرد: امروز گزارش مفصلی در رابطه با موضوع صنعت خودرو 
در مجلس هم شنیدم و هم ارائه کردم که حتما توصیه می کنم، مورد مطالعه قرار گیرد.

وی بر صنعتی شدن کشور تاکید کرده و افزود: باید ایران را صنعتی کنیم. به نظر 
می رسد که پتانسیل صنعتی  شدن بیش از هر چیز در کشور مهیا است.

مقام عالی وزارت صمت، با بیان اینکه صنعت خورو، صنعت بسیار با اهمیتی است 
که از ویژگی های ممتازی برخوردار اســت، گفت: همانطور که در مجلس نیز عرض 
کردم، چنانچه صنعت خودرو را یک کشــور فرض بگیریم، میزان فروش این صنعت 
که یک کشــور فرض شده، ششــمین اقتصاد جهان است و به اندازه  کشوری که در 
ششــمین صندلی جهان ایستاده است، این صنعت در خود پتانسیل اقتصادی دارد 

که ویژگی ممتازی است.

علی آبادی تصریح کرد: صنعت خودرو بر بســیاری از صنایع تاثیرگذار اســت؛ در 
حقیقت ۶۰ صنعت به صورت مستقیم و غیرمستقیم از صنعت خودرو، تاثیر می پذیرند؛ 
اما آنچه که بسیار مهم و تعریف مورد نظر و مناسب وزارت صنعت، معدن و تجارت است 
و بر آن تاکید دارد، بحث صنعت دانش بنیانِ صادرات محور است. این شعاری است که 
ما در وزارت صمت، آن را دنبال می کنیم و انتظار داریم که در این مسیر حرکت شود.

 چهار انتظار وزارت صمت در عملکرد صنایع خودروسازی
وزیر صمت خطاب به مجموعه  صنعت خودروسازی، تاکید کرد: اگر می خواهید مورد 
حمایت وزارت صمت قرار گیرید، بایستی چند ویژگی را در کار و فعالیت خود در نظر 
داشته باشید. در وهله  اول بایستی، برای ساخت قطعات به سراغ ساخت قطعات اصلی 
و گلوگاهی بروید. دوم اینکه، مهندســی خود را تقویت کنید؛ اینکه کالایی را تولید 
کنیم بدون آنکه مهندســی آن را بلد باشیم، فایده ای ندارد؛ بحث مهندسی، موضوع 

مهمی است که صنایع ما کمتر بدان توجه کرده اند.
وی ادامه داد: نکته سوم در بحث زنجیره تامین مطمئن قطعه سازی است. تاکید 
ما به خودروسازان این است که تا زمانیکه از زنجیره تامین قطعه سازی خود مطمئن 

نباشید، خودروساز نیستید! نباید یک قطعه ساز بتواند خط تولید شما را مختل کند.

 قابل قبول نیست که امسال نتوانیم  خودرو تولید کنیم
علی آبادی خاطرنشــان کرد: از این موضوعات که بگذریم، انتظار چهارم و تاکید، 
بحث کمیت و کیفیت است؛ امسال مقام معظم رهبری، سال جهش تولید با مشارکت 
مردم را تاکید کرده اند. در بخش جهش تولید، قابل قبول نیست که امسال نتوانیم، 
هدف تعیین شده که با همکاری خودِ خودروسازان تدوین شده است را محقق کنیم. 
امسال متعهد شده ایم که بیش از ۱.۵ میلیون دستگاه خودرو تولید کنیم و به سقف 

۱.۷ میلیون خودرو که از نظر بنده، دور از دسترس هم نیست، نزدیک شویم.
وزیــر صمت تصریح کرد: به لحاظ کیفی نیز مطلقا پذیرفته نیســت که کیفیت 
خودروها پایین و دور از انتظارها باشــد. در جلسه  امروز هم یکی از انتقادهای جدی 
که نمایندگان مجلس داشــتند، موضوع کیفیت خودروها بوده است. در این صنعت 
رضایــت کامل از کیفیت خودروها وجود ندارد و از زمانیکه بنده خاطرم هســت )از 
زما جوانی بنده( تاکنون، کیفیت خودروها مورد انتقاد بوده و هست؛ اما این مشکل 

بایستی حل شود.
وی خاطرنشــان کرد: زمان زیادی هم برای حل این مشکل نداریم که صرف این 
موضوع کنیم؛ فلذا در همین نمایشــگاه تاکید می کنم که آنچه که در آینده بایستی 
اتفاق بیفتد، تحولات و تغییرات نوآورانه اســت. ما بایستی به صورت چشمگیر، این 
را در فرآیندها و صنعت خودرو ببنیم. این موضوعی اســت که مورد نظر ذی نفعان 
اســت؛ لذا در بحث جهش کیفی و کمی، حداقل انتظاری این اســت که به صورت 
مستمر نوآوری و تنوع در ارائه  محصولات و رقابت با بازار جهانی در قالب نگاه صنعت 

دانش بنیانِ صادرات محور، وجود داشته باشد. 
سکاندار وزارت صمت تاکید کرد: برای آنکه بتوان این ویژگی را پیدا کرد )دانش بنیانِ 
صادرات محور( بایستی در بازارهای جهانی حضور داشته باشیم؛ بازار جهانی عرصه ای 
است که صنعتی  که کیفیت نداشته باشد را راه نمی دهد. صنایع اگر می خواهد که 

حمایت وزارت صمت را داشته باشید، بایستی این ویژگی را در خود تقویت کند. 

نماینده حوزه انتخابیه سراب و مهربان در مجلس شورای اسلامی به بیان توضیحاتی 
درباره علت عدم تمکین سیســتم بانکی به پرداخت تسهیلات ساخت و خرید مسکن 

برای رونق جهش تولید مسکن در کشور پرداخت.
مجید نصیرپور سردهائی، نماینده حوزه انتخابیه سراب و مهربان در مجلس شورای 
اسلامی درباره علت عدم تمکین سیستم بانکی به پرداخت تسهیلات ساخت و خرید 
مسکن گفت: مسکن در تمام دنیا یک موضوع با اهمیت است و یکی از شاخص هایی 

که برای خانوارها تولید امنیت می کند داشتن مسکن دلخواه است.
نصیرپور ادامه داد: در اقتصادهایی که ثبات دارند و با تورم رو به رو نیســتند خرید 
مسکن برای مردم هیچ وقت یک اولویت نیست. در کشورهای توسعه یافته که با تورم 
روز افزون مواجه نیستند خیلی معضل مسکن وجود ندارد و مردم مجبور نیستند بخش 
عمده ای از درآمد خود را صرف تأمین هزینه های مسکن کنند.نماینده حوزه انتخابیه 
ســراب و مهربان در مجلس افزود: در کشور ما داشتن مسکن برای تمام خانوارها یک 
اولویت اســت و در کشــور ما مردم از رهگذر تأمین مسکن برای خودشان به نوعی در 

هزینه ها صرفه جویی می کنند و هم امنیت روانی خانواده خود را تأمین می کنند.

به گفته این نماینده مجلس؛ مسکن در ایران به یک معضل جدی تبدیل شده است 
و مردم هیچ گاه نمی توانند این مشکل را حل کنند زیرا همیشه تورم از درآمد خانوارها 

جلو تر و این فاصله خیلی نجومی است.
ایــن نماینده مجلس دوازدهــم توضیح داد: طبیعتاً در این شــرایط تورمی مردم 
بایــد بخش عمــده ای از درآمد خود را برای تأمین مســکن بگذارد که این مســئله 
به یک چالش جدی کشــور تبدیل شــده اســت. هر چند با طرح هایی مثل مسکن 
مهر و مســکن ملی و انواع و اقســام این مسکن ســازی ها می توانیم تلاش کنیم که 
 مشــکل مسکن را حل کنیم.نصیرپور با بیان اینکه در قوانین بودجه و همچنین سایر

 قوانین بانک ها مکلف شده اند که تسهیلات برای ساخت و خرید مسکن اعطا شود افزود: 
در قانون جهش تولید مسکن بانک ها مکلف شده اند ۲۰ درصد از اعتبارات خود را صرف 
اعطای تسهیلات ساخت و خرید مسکن کنند ولی در این زمینه عملکرد مناسبی را به 

جز در چند بانک شاهد نبودیم.
وی با اشــاره به اینکه در اعطای تسهیلات ساخت و خرید مسکن عمدتاً بانک های 
خصوصی عملکرد مناسبی ندارند گفت: اکثر بانک های خصوصی ما به سمت ورشکستگی 

رفته اند زیرا تســهیلاتی را پرداخت می کنند که بعضاً برگشت مناسبی ندارد و باعث 
می شود در اعتباراتشان به مشکل برخورد کنند در صورتی که اگر تسهیلات ساخت و 
خرید مسکن اعطا شود، عمدتاً برگشت ۱۰۰ درصدی دارند.این نماینده مجلس بیان 
کرد: بانک های خصوصی عمدتاً معتقدند که تسهیلات ساخت و خرید مسکن اقتصادی 
و سود ده نیست و برگشت آنها هم سالیان طولانی زمان می برد. مجلس برای ملزم کردن 
بانک ها به اعطای تسهیلات ساخت و خرید مسکن در برنامه هفتم توسعه مصوب کرد که 
اعتبار بانک ها مستنکف از اجرای قانون کاهش پیدا کند و در مقابل به سایر بانک هایی 

که در این حوزه عملکرد مناسبی داشته اند پرداخت شود.
نصیرپور ادامه داد: کاهش قدرت وام دهی بانک های متخلف در پرداخت تسهیلات 
ساخت مسکن یک نوع اقدام تنبیهی مناسب است تا بانک ها ملزم شوند به تکالیف خود 
عمل کنند و تسهیلات ساخت و خرید مسکن را پرداخت کنند. باید توجه داشته باشیم 
که حل معضل مسکن در کشور بدون تأمین مالی بانک ها امکان پذیر نیست و دولت 
بعدی باید به این مســئله اهتمام جدی داشته باشد و عملکرد بانک ها در این حوزه را 

همیشه زیر تیغ نظارتی خود قرار دهد.

 افزایش تولید و آرامش را به مردم برگرداند و این یعنی جبران اشتباهات 
دولت گذشته.

  چالش آفرینی دولت گذشته برای متقاضیان خودرو
دولت گذشته با فرصت سوزی، به خریداران خودرو صدمه جدی وارد 
کرد و هنوز هم مردم در حال تاوان دادن هســتند. در دولت دوازدهم و 
از ســال ۱۳۹۷،  تولید خودرو بشدت نزولی شد و خودروسازان به خاطر 

تحریم ها نتوانستند به نیاز  متقاضیان خودرو پاسخ دهند.
البته نمی توان علت کاهش حداقل ۶۰ درصدی تولید خودرو و وجود 
۲۰۰ هزار خودروی ناقص در کف پارکینگ خودروسازان را تحریم دانست 
و ایــن دروغی بــود که مدیران خودروســازی در آن دوره مطرح کردند. 
خودروسازان مدعی شده بودند که تولید خودرو با خودکفایی ۱۰۰درصدی 
است و هیچ تحریمی روی آنها اثر نخواهد داشت. اما زمانی که این صنعت 
مورد شــدیدترین تحریم ها واقع شد،  همه به این نتیجه رسیدند که تنها 
مقوله ای که مدیران خودروســاز وقت به آن توجهی نکردند، پایبندی به 
داخلی سازی قطعات خودرو است؛ اکثر قطعات خودرو به جای آنکه توسط 
قطعه ســازان داخلی به تولید برســد، وارد کشور می شد و بر این اساس 
خودروسازان،  مجموعه هایی شده بودند که به جای ارزآوری،  ارزبری داشتند.

  احیای داخلی سازی
در آن دوره مدیران خودروسازی و مدیران دولتی، خودکفایی در تولید 
خودرو را در بوق و کرنا می کردند و به این موضوع می بالیدند اما تحریم ها 
نشان داد که دولت گذشته حتی برای تحقق صحبت های رهبری، محور 
داخلی ســازی و خودکفایی، هیچ اقدامی انجام نداده است. از این رو تمام 
درصدهایی که رئیس جمهور وقت از خودکفایی صنعت خودرو ارائه می کرد، 
 آمارسازی بوده است. تحریم ها شرایطی را فراهم کرد که دولت گذشته کم 

کم به سمت داخلی سازی برخی از قطعات خودرو برود.
در این میان باید تأکید کرد که این صنعت در دولت گذشــته بشدت 
ضعیف شــد و مردم برای خرید یک دستگاه خودرو از خودروساز باید به 
طور متوسط یکسال و نیم صبر می کردند. اما دولت سیزدهم به تمام این 
موارد پایان داد. یکی از اتفاق های مهمی که در دولت ســیزدهم پیگیری 
شد،  تحقق داخلی سازی و حرکت به سمت خودکفایی است. بر این اساس 
با وجود ادامه پیدا کردن  رفتارهای خصمانه کشورهای غربی، علیه صنعت 
خودروی ایران، تولید در این حوزه افزایشــی شد و اکنون همه نسبت به 

آینده صنعت خودرو نگاه مثبتی دارند.

  تنوع محصولات خودرویی
یکی از مهم ترین رخدادها در دولت شــهید رئیسی،  متنوع شدن سبد 
محصولات خودروسازان اســت. در دولت گذشته، صحبت از پراید و پژو 
۴۰۵ بود ولی اکنون می بینیم که سبد خودرویی شرکت های خودروساز 
و مونتاژ کار بشــدت افزایش یافته اســت و مردم دیگر انتخاب محدود و 
اجباری ندارند. هر کس که تمایل داشته باشد،  می تواند خودرویی غیر از 
ایران خودرو و سایپا خریداری کند. در دولت روحانی مونتاژکاران خودرو، 
فقط اسم مجموعه خود را یدک می کشیدند و عرضه محصولاتشان محدود 
بود اما در دولت سیزدهم با هدف رقابت و بهبود خودروهای وطنی، واردات 
خودروهای کارکرده و دســت دوم آزاد شد. همچنین تنوع خودرو توسط 
مونتاژکاران خودرو افزایش یافت و شرکت های خودروساز هم متوجه شدند 
برای آنکه درجا نزنند،  باید سبد عرضه محصولات خود را تنوع ببخشند و 
اکنــون می بینیم که مردم برای خرید خودرو، حق انتخاب دارند. با وجود 
چنین اتفاق هایی تولید خودرو در کشور افزایش یافته و دست تمام مردم 

به خودرو با قیمت کارخانه ای می رسد.

    در دولت دوازدهم و 
از سال 1397،  تولید 
خودرو بشدت نزولی 

شد و خودروسازان 
به خاطر تحریم ها 
نتوانستند به نیاز 
 متقاضیان خودرو 

پاسخ دهند.
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ایجاد ۲.۵ میلیون فرصت شغلی در کشور

ابوالفضل حمیدی      |     وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام اینکه در دولت سیزدهم بیش از ۲ و نیم میلیون فرصت شغلی در کشور 
توسط دستگاه ها ایجاد شده است، گفت: با توجه به افزایش جمعیت فعال کشور، نرخ بیکاری کاهش ۱.۲ درصدی داشته و در طول 

چند دهه اخیر برای نخستین بار به کانال ۸ رسید.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

رئیسسازمانبورساعلامکرد:دامنهنوسانقیمتدربازارسهاماز۹تیرماه۱۴۰۳بهروالسابقوبهمثبتومنفی۶درصدتغییرمیکند.
بهگزارشازسازمانبورس،مجیدعشقی،بااشارهبهتصمیماتاتخاذشدهدرجلسههیاتمدیرهسازمانبورسواوراقبهادار،اظهارداشت:باپیشنهادشرکتبورستهرانمبنیبر
تمدیدمهلتیکسالهشرکتهایایرانخودرووسایپاجهتخروجازماده۱۴۱قانونتجارتموافقتشد.ویدربارهدیگرمصوباتاینجلسهافزود:همچنینپسازارایهگزارشکارشناسی

مدیریتنظارتبربازاردرخصوصدامنهنوسانوبررسیسناریوهایمختلف،مقررشددامنهنوسانمعاملاتدرکلیهبازارهابهاستثنابازارپایهازتاریخ۹تیرماهبه۶+-تغییرکند.
قادرمعصومیخانقاهمدیرنظارتبربورسهایســازمانبورسواوراقبهادار،دلایلتصمیمجدیدهیاتمدیرهســازمانبورسواوراقبهادارمبنیبرتعییندامنهنوســان۶درصدی
راتشــریحکردوگفت:پسازحادثهســقوطبالگردودرگذشــتنابهنگامرئیسجمهوریوهیاتهمراه،سازمانبورسواوراقبهاداراقداماتلازمرابهمنظورحمایتازحقوقومنافع

سرمایهگذارانبااستفادهازاختیاراتمندرجدر»قانونبازاراوراقبهادارجمهوریاسلامیایران«انجاموتصمیماتیرااتخاذکرد.
دامنه نوسان از ۹ تیرماه به 
۶ درصد تغییر می کند

در دولت سیزدهم بیش 
از ۲ و نیم میلیون فرصت 

شغلی در کل کشور 
توسط دستگاه های 

اجرایی ایجاد شده است 
و با توجه به افزایش 
جمعیت فعال کشور 

نرخ بیکاری کاهش ۱.۲ 
درصدی داشته است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/03/30
شماره : 1658

ســیدصولتدرنشستخبریمشترکباسخنگویدولت
باوزیربهداشتکهدرنهادریاستجمهوریبرگزارشد،درباره
اقداماتدولتسیزدهمدرحوزهرفاهاظهارکرد:کارهایبسیار
مطلوبیدردولتســیزدهمانجامشدهومدالافتخاراتدولت

تبیینخواهدشد.
ویافزود:بدهیهایانباشتهایبهداروخانههاومراکزدرمانی
وجودداشتوباتاکیدرئیسجمهورشهید۲۰همتازبدهی
تامیناجتماعیدرقالباوراقپرداختشــدو۲۰همتتبدیل
بهنقدینگیشدند.براینخستینباراستکهدرطولچنددهه
گذشتهقادرهستیمکلبدهیتامیناجتماعیبهمراکزدرمانی

وداروخانههاپرداختکنیم.
وزیرتعاون،کارورفاهاجتماعیافزود:دردولتسیزدهمبیش
از۲ونیممیلیونفرصتشغلیدرکلکشورتوسطدستگاههای
اجراییایجادشدهاستوباتوجهبهافزایشجمعیتفعالکشور
نرخبیکاریکاهش۱.۲درصدیداشتهاست.درطولچنددهه
اخیربراینخستینباراستکهنرخبیکاریبهکانال۸رسیده

وپایینترازآننیزخواهدآمد.
مرتضویگفت:کاهش۲.۴درصدینرخبیکاریازجمعیت
فارغالتحصیلانآموزشعالیازابتدایدولتسیزدهمتاکنون،
ابلاغوتوزیع۲۸۰همتتســهیلاتاشتغالزاییدربخشهای
مختلفصنعــت،تولیدوخدماتدرجهتپایداریاشــتغال

روستاییومشــاغلخانگی،رشد۴برابریپرداختتسهیلات
قرضالحســنه،پرداخت۱۱۵هزارتسهیلاتمشاغلخانگیاز
دیگراقداماتدولتســیزدهمبود.صدورآنیمجوزبرایبیش
از۹۵درصدازرشــتههایمشاغلخانگیبراینخستینباردر

دولتسیزدهمرخداد.
ویدربــارهاقدامــاتدرحــوزهرفــاهوتامیــناجتماعی
بیــانکرد:زمانــیکهصحبتازابربدهــکارانبانکیدرافکار
ورســانههابودخیلیهافکــرمیکردندابربدهــکارانبانکی
لابــدافرادبخشخصوصیهســتند،اماباکمالتاســفباید
بگویــمبزرگترینابربدهکاربانکیســازمانتامیناجتماعی
بــود؛چراکهمنابــعومصارفآنکفافخرجاینســازمانرا
نمیداد.خوشــبختانهبادستوررئیسجمهورشهیداکنونبالغ
بــر۲۰۰همتمطالباتصندوقهایمختلفازجملهصندوق

تامیناجتماعیپرداختشد.
وزیــرکارافــزود:تدوینلوایحاصلاحنظــامبیمهایونهاد
تنظیمگرپیروابلاغسیاستهایکلینظامسلامت،ارائهبسته
غذاییوبهداشــتی۶۰۰هزارتومانیبــهمادراندارایکودک
شیرخواروبارداردرسهدهکدرآمدی،ارائهسبدغذاییرایگان
بهبیشاز۱۳۶هزارکودکمبتلابهسوءتغذیهدرهفتدهک
اولدرآمدیطیهفتمرحلهازجملهکارهاییبودکهدرحوزه

رفاهانجامشد.

 دغدغه شهید رئیسی بحث معیشت مردم بود
مرتضویتصریحکرد:یکیازدغدغههایآقایرئیسیبحثمعیشتمردمبود.ازآغازبهکار
خوددروزارتتعاونرئیسجمهوردســتوراجراییشدنطرحکالابرگالکترونیکیرامطرح
کرد.درطرح»فجرانه«کالابرگالکترونیکیبهمناسبتدههفجردرمدتسهماهمتوالیتقریباً
۶۰میلیوننفرجمعیتو۲۰میلیونخانواربدونمشکلتحتپوشکالابرگالکترونیکیقرار

گرفتندوبدونهیچگونهصفومزاحمتبرایمردماینمراحلاجراییشد.
ویخاطرنشــانســاخت:طراحــیواجرایطرحبیمــهفراگیرخانــوادهایرانیدرقالب
طرحهایــینظیربیمهدانشــجویان،زنانخانهدارودخترانانجامشــدکهمعادلعملکرد۶
ســالگذشــتهاســت.اینامرمنجربهافزودهشــده۲ونیممیلیونقراردادبیمهجدیددر

دولتشدهاست.
وزیرتعاون،کارورفاهاجتماعیگفت:توسعهکمیوکیفیخدماتدرمانیدرقالبتوسعه
مراکزدرمانمستقیمدرمناطقکمتربرخوردار،پوششبیمهای۱۹۶قلمدارویجدید،ارائه
کلیهخدماتدرمانیبیماریهایخاصدربخشبســتریوســرپاییباتعرفهدولتیرایگان،
طراحیواجرای۱۳۳پروژهدرمانیورفاهیبازیربنایبیشاز۹۰۰هزارمترمربعبابودجهای
نزدیکبه۱۰هزارمیلیاردتومان،نقشآفرینیموثردرراستایتعالیجمعیتوفرزندآوریاز
طریقتحتپوشــشقراردادنخدماتتخصصیناباروری،اعطایمزایایعائلهمندیبهافراد
دارایفرزند،پرداختماهانهدســتمزدغرامتایامبارداری،افزایشتقریبا۶۳ًدرصدیحقوق
بازنشســتگاندردولتسیزدهم،افزایش۳برابریمبلغتســهیلاتبهبازنشستگانصندوق
کشــوری،افزایش۶۳درصدیمستمری،مستمریبگیرانروســتاییانوعشایروکشاورزان،
افزایشضریبپوششبیمههایاجتماعیاز۷۲درصدبه۷۵درصدازاقداماتدولتسیزدهم

درحوزهبهداشتودرماناست.
مرتضویبیانکرد:درحوزهاقتصادیبزرگترینتامینمالیفرابورسبرایاحیایشرکتصبا
فولادخلیجفارسبهمبلغ۴هزارو۵۰۰میلیاردتومان،اصلاحاساسیصندوقهایبازنشستگی،

خروج۲۶شرکتتابعهازفهرستشرکتهایزیاندهصورتگرفتهاست.

 رشد ۳.۵ درصدی تعاونی ها در دولت سیزدهم
ویدربارهاقداماتدرحوزهحمایتازمددجویانبهزیستی،گفت:درطولدولتسیزدهم
بیشاز۴۷هزارو۲۷۸مســکنبهمددجویانتحتپوششبهزیستیتحویلدادهشد.ایجاد
اشتغالپایداربرای۸۵هزارو۶۹۶نفرازمددجویانتحتپوششسازمانبهزیستی،افزایش
تقریبا۱۸۰ًدرصدمستمریمددجویانکمیتهامدادوسازمانبهزیستینسبتبهدولتقبل
ازاقداماتایندولتبودوهمچنینبایدتاکیدکنمتاپایان۱۴۰۲هیچمتقاضیمستمریبگیر

پشتنوبتیدرسازمانبهزیستینداشتیم.
وزیرتعاون،کارورفاهاجتماعیبهرشــد۳.۵درصدیتعاونیهادردولتسیزدهم،کاهش
مدتزمانثبتوراهاندازیتعاونیاز۴۵روزبهکمتراز۱۰روز،رشد۱۰۰درصدیتعاونیهای
دانشبنیان،راهاندازی۲۵مرکزنوآوریتوسعهتعاونیهایدانشبنیان،صادرات۳.۱۹میلیارد
دلاریشرکتهایتعاونی،رشد۱۴درصدیصادراتتعاونیها،رشد۱۵۰درصدیتسهیلات

ازسویبانکتوسعهتعاوناشارهکرد.
مرتضویدرتشــریحاقداماتدولتسیزدهمدرحوزهفنیوحرفهایاظهارداشت:دراین
بخشرشــد۳۲درصدیارائهآموزشهایفنیوحرفهایاتفاقافتادهکهســالانهبیشاز۲

میلیوننفردورهآموزشراشاملمیشود.

 ۱۰۰ همت از سرمایه صندوق های بازنشستگی آزاد شد
ویکاهشمدتزمانصدورمجوزپروانهتاسیسفنیوحرفهایازهشتماهبهیکروز،
رشــد۳۰۰درصدیمراکزکارآموزیمهارتیجوارکارگاهیباراهاندازی۲هزارو۴۸۵کارگاه
بامشــارکتفعالبهاندازی۲هزارو۴۵۸کارگاهبامشــارکتفعالصنایعوحرف،رشد۱۰
برابریصدورمجوزتاســیسآموزشــگاههایآزادفنیوحرفهایازجملهدیگراقداماتدولت

سیزدهماعلامکرد.
وزیرتعاون،کارورفاهاجتماعیگفت:یکیازمشــکلاتمهمصندوقهایماعدمپایداری
آنهابود.خوشبختانهنسبتپشتیبانیمادرصندوقتامیناجتماعیوصندوقبیمهاجتماعی
روستائیانوعشایرافزایشپیداکرد.نکتهدیگرکهبایدبگویمدرطولهمینمدتکوتاهبیش
از۱۰۰همتازســرمایهصندوقهابهشکلهایمختلفکهدرتصرفدیگرانبودباهمراهی
دســتگاههابهصندوقهابرگشتند.براساسگزارشمجامعجهانینزدیکبه۶ونیممیلیون

نفرازفقرنجاتپیداکردند.

  رشد ۳۶.۲درصدی پرداخت تسهیلات 
بانکی در سال جاری

بانکمرکزیاعلامکرد:تسهیلاتپرداختی
بانکهاطی۲ماههابتدایامسال۷۲۱۹.۶هزار
میلیاردریالاستکهدرمقایسهبامدتمشابه
سالگذشته۱۹۱۷.۳هزارمیلیاردریال)معادل
۳۶.۲درصد(افزایشداشــتهاســت؛همچنین
سهمتسهیلاتخردازکلتسهیلاتپرداختی

به۲۴.۵درصدرسید.
بهگــزارشازبانکمرکــزی،طیدوماهه
ابتداییسالجاری،ازکلتسهیلاتپرداختی،
مبلغ۵۷۲۵.۰هــزارمیلیاردریالمعادل۷۹.۳
درصــدبهصاحبــانکســبوکار)حقوقیو
غیرحقوقی(و۱۴۹۴.۶هزارمیلیاردریالمعادل
۲۰.۷درصدبهمصرفکنندگاننهایی)خانوار(

تعلقگرفتهاست.
تسهیلاتپرداختی۲ماههابتدایسال۱۴۰۲
مبلــغ۵۱۵۱.۹هزارمیلیاردریالبودهکهبادر
نظــرگرفتنتعدیلاتصورتپذیرفتهتوســط
شبکهبانکیبهمبلغ۵۳۰۲.۳هزارمیلیاردریال

افزایشیافتهاست.
سهمتســهیلاتپرداختیدرقالبسرمایه
درگــردشدرکلیهبخشهایاقتصادیطی۲
ماههســال۱۴۰۳مبلغ۴۳۹۲.۷هزارمیلیارد
ریالمعادل۷۶.۷درصدکلتسهیلاتپرداختی
بهصاحبانکســبوکاراست؛همچنینسهم
تسهیلاتپرداختیدرقالبخریدکالایشخصی
توسطمصرفکنندهنهایی)خانوار(مبلغ۵۹۳.۵
هــزارمیلیاردریالمعــادل۳۹.۷درصدازکل
تســهیلاتپرداختیبهمصرفکنندگاننهایی

)خانوار(است.
سهمتسهیلاتپرداختیبابتتأمینسرمایه
درگــردشبخشصنعتومعــدندر۲ماهه
ابتدایسال۱۴۰۳معادل۱۸۷۴.۴هزارمیلیارد
ریالبودهکهحاکیازتخصیص۴۲.۷درصداز
منابعتخصیصیافتهبهسرمایهدرگردشکلیه
بخشهایاقتصادی)مبلغ۴۳۹۲.۷هزارمیلیارد

ریال(است.
براساساینگزارش،از۲۱۲۴.۲هزارمیلیارد
ریالتســهیلاتپرداختــیدربخشصنعتو
معدنمعــادل۸۸.۲درصدآن)مبلغ۱۸۷۴.۴
هزارمیلیاردریال(درتأمینسرمایهدرگردش
پرداختشدهاستکهبیانگرتوجهواولویتدهی
بهتأمینمنابعبرایاینبخشتوسطبانکهادر

سال۱۴۰۳است.
براساساعلامبانکمرکزی،ازکلتسهیلات
پرداختیدردوماهامســال،مبلغ۱۷۰۷.۴هزار
میلیاردریــالمعادل۲۳.۶درصــدبهصورت
تسهیلاتخرداعطاشدهاست؛همچنینمبلغ۸۵
هزارمیلیاردریالنیزدرقالبکارتهایاعتباری
انجامپذیرفتهاست،کهبااحتساباینمبلغ،کل
تســهیلاتپرداختیخرد)کمترازسهمیلیارد
ریال(بهمبلغ۱۷۹۲.۴هزارمیلیاردریالمعادل
۲۴.۵درصدکلتســهیلاتپرداختیراشامل
میشــود.باتوجهبهاینکهتسهیلاتپرداختی
درقالبکارتهایاعتبارینیزدربخشخانوار
پرداختشده،باایناوصافسهمبخشخانوار
از۲۰.۷درصددرجدول-۱،به۲۱.۶درصدکل
تسهیلاتپرداختیافزایشمییابد.همچنانباید
درتداوممسیرجاری،ملاحظاتمربوطبهکنترل
تورمرانیزدرنظرگرفتوهموارهمراقبقدرت
گرفتنپتانسیلتورمیناشیازفشارتقاضایکل

دراقتصادنیزبود.
برایناســاسضروریاستبهافزایشتوان
مالیبانکهاازطریقافزایشســرمایهوبهبود
کفایــتســرمایهبانکها،کاهشتســهیلات
غیرجــاریوبازگرداندنآنهابهمســیرصحیح
اعتباردهیبانکها،افزایــشبهرهوریبانکها
درتامینســرمایهدرگردشتولیدی،پرهیزاز
فشــارهایمضاعفبرداراییبانکهاوترغیب
بنگاههایتولیدیبهسمتبازارسرمایهبهعنوان
یکابزارمهمدرتامینمالیطرحهایاقتصادی

)ایجادی(توجهویژهایکرد.

 پایان بهسازی، نگهداری و ایمن سازی 
رویه راه های منتهی بــه مرزها تا قبل از 

اربعین حسینی
معاونراهداریسازمانراهداریوحملونقل
جــادهایگفت:عملیاتبهســازی،نگهداریو
ایمنســازیرویهراههادرمحورهایمنتهیبه
مرزهایهشتگانهاربعینحسینیتاقبلازآغاز

سفرهایاربعینزائرانانجاممیشود.
بهگزارشازسازمانراهداریوحملونقل
جــادهای،»رضااکبری«دربــارهاقداماتانجام
شــدهدرمحورهایمنتهیبهپایانههایمرزی
اربعینحســینیافزود:بهمنظورارتقایایمنیو
تسهیلدرترددزائراناربعینحسینی،عملیات
بهسازیوروکشآسفالت،اصلاحنقاطپرحادثه،
عملیاتایمنسازیشاملخطکشی،حفاظبتنی
وفلزی،روشــناییونصبعلائمدرمحورهای
منتهیبهمرزهایاربعینحسینیبااعتباریبیش
از۱۴میلیاردو۴۶۴میلیوندرحالانجاماست.
ویبااشــارهبهاقداماتبهســازیوروکش
آسفالتدریکهزارو۳۰کیلومترازطولراهها
تاپیشازایاماربعینحسینی،گفت:تاقبلازایام
اربعینحسینی۲۸۵کیلومترآسفالتتقویتی،
۳۸۵کیلومترآسفالتحفاظتیو۳۶۰کیلومتر
لکهگیریدرمحورهایاستانهایدارایپایانه

مرزیاربعینیانجاممیشود.

نبض مشاغل خانگی منظم شد
تعدادشاغلانخانگیدردوسالونیممنتهیبهسال۱۴۰۳،به۲۹۸هزارنفر

افزایشیافتهاست.
دولتســیزدهمبابهادادنبهاشــتغالخانگیوبهرسمیتشناختنایننوع
اشتغال،عملًامشاغلخانگیرادوبارهاحیاکرد.نشانبهآننشانکهتاقبلازنیمه
دومســال۱۴۰۰،سهماشتغالخانگیازکلاشتغالموجودکشور،۳درصدبود،
امااینرقمدرانتهایسال۱۴۰۲به۱۰درصدرسید.بهعبارتیدردوسالونیم
منتهیبهسال۱۴۰۳سهماشتغالخانگی۷درصدباافزایشمواجهشد.بهعبارتی،
مطابقباآمارسامانهرصداشتغال،ازمجموع۲میلیونو۹۸۰هزارفرصتشغلی
ثبتشدهدراینسامانهتاانتهایسال۲۹۸،۱۴۰۲هزارفرصتشغلیسهممشاغل
خانگیبودهاســت.درنیمهدوم۶۸۰،۱۴۰۰هزارشغلدرسامانهرصداشتغالبه
ثبترســیدودرســال۹۵۰،۱۴۰۱هزارشغلدرسال۱۴۰۲،اشتغالایجادشده
دردولتســیزدهم،دومیلیونو۹۸۰هزارشغلدردولتسیزدهمطیاینمدت
ایجادشدهاستکهمیانگینسالانهاشتغالخانگیدراینسهسال،بالای۹۹هزار
فرصتشــغلیبودهاســت.دادههابیانگرآناستکهدرنیمهدومسال۵۵،۱۴۰۰
هزارفرصتشغلی،درسال۱۰۳،۱۴۰۱هزارودرسالگذشته۱۴۰هزارفرصت
شــغلیدربخشاشــتغالخانگیبهوجودآمدهاستکهدرمجموعطیدوسالو
نیممنتهیبهسال۲۹۸،۱۴۰۳هزارشغلخانگیایجادشدهاست.نکتهقابلتوجه
اینکه،دادههایســامانهرصدملیاشــتغالبادادههایمرکزآمارازبازارکارتفاوت
دارد.بدینگونهکهدادههایمرکزآمارنمونهایوبراســاسشاخصهایمحدودی
بهدستمیآینددرحالیکهآمارسامانهرصدملیاشتغالکشور،لحظهایوبراساس

پارامترهایتعریفشدهایرصدمیشوند.

  عوامل اثرگذار اقبال به مشاغل خانگی
براســاسدادههایوزارتتعاون،کارورفاهاجتماعی،مشاغلخانگیسهدرصد
اشتغالکشوررابهخوداختصاصدادهاست،سهماندکمشاغلخانگیازاشتغال
کشــورنشانمیدهد،فرایندتولیددرکشورهمچنانوابستهبهواحدهایتولیدی
وصنعتیمتوســطوبزرگاستدرحالیکهدرکشورهایپیشرفتهدنیا،بسیاری
اززنجیرهارزشدرخانههااتفاقمیافتد.پژوهشهایمطالعاتینشــانمیدهدکه
افزایــشمشــارکتاقتصادی،مزایایمتعددیبرایجامعهدرپیخواهدداشــت.
افزایشتولیدناخالصداخلی،کاهشفقر،ارتقایســطحرفاهاجتماعیوتوســعه
پایدارازجملهاینمزایاهستند.مروریبربرنامههایدولتدرموردمشاغلخانگی
نشاندهندهنگاهروبهرشدتوسعهمشاغلخانگیاستکهازسویدولتدرسطوح
مختلفدنبالمیشــود.یکیازسیاســتهایدولتسیزدهماینبودهاستکهبه
ســمتایجادزنجیرههایارزشمحصولاتمختلفدرحوزهمشاغلخانگیسوق

دادهشــود.دولتسیزدهمدرحوزهتوسعهوکارآفرینیبرنامههایمناسبیرابرای
ایجاداشتغالبهمرحلهاجرادرآوردهاستووزارتتعاوندراینراستاهمتبالایی
دربحثاشتغالوکارآفرینیدردستورکارقراردادهاست.بارویکارآمدندولت
سیزدهمدرمردادماهسال۱۴۰۰،نگرشورویکردایندولتبهمشاغلارزانقیمت
وخوداشتغالزاییموجبشدمشاغلخانگیوصنایعدیرپاییکهدربینمردمایران

رایجبود،دوبارهرونقبگیرد.

  تشکیل اتحادیه کشوری تعاونی های تأمین نیاز مشاغل خانگی
ازدیگراقداماتدولتســیزدهمبرایتوسعهاشتغالخانگی،میتوانبهایجاد
اتحادیهکشــوریتعاونیهایتأمیننیازمشــاغلخانگیاشــارهکردکهدرستاد
ساماندهیوحمایتازمشاغلخانگیمصوبشدهاست.ایناتحادیهبرایاولینبار
بهزودیدرکشــورایجادمیشود.اینتعاونیهانهتنهادرتأمیننیازاولیهکالاهای
مشــاغلخانگیمؤثرهستند،بلکهدربازارســازیوبازاریابیمحصولاتنیزنقش
کلیدیدارندوباعثمیشوندافرادیکهتمایلبهایجادکسبوکارخانگیدارند،
بهسمتتشکلهایتعاونیسوقدادهشوندتاازاینطریقضمنساماندهیازطریق

تعاونیهایمصرف،بازارمحصولخودراشناساییکنند.

 ایجاد بازارچه ها و میدان های کارآفرینی برای عرضه محصولات خانگی
درکنارتعاونیهایتأمیننیازمشــاغلخانگی،ایجــادبازارچههاومیدانهای
کارآفرینیبرایعرضهمحصولاتخانگییکیدیگرازاقداماتیاســتکهدردولت
سیزدهمبرایحلمشکلبازاریابیکالاهایصاحبانمشاغلخانگیدرنظرگرفته
شدهاستواکنوندربسیاریازاستانها،اینبازارچههادرراستایمعرفیدستاوردها

وفروشمحصولاتبهراهافتادهاست.

  پرداخت نشدن تسهیلات به صورت جزیره ای
دولتســیزدهمدرراستایشفافیتدرایجادمشــاغلخانگیوعدمپرداخت
تسهیلاتبهصورتجزیرهایدراینحوزه،اقداماتمختلفیانجامدادهاستکهاز

جدیدتریناقداماتآن،راهاندازیسامانهمشاغلخانگیاست.
اینســامانهبهسامانهملیرصداشتغالمتصلشدهاست.همچنینراهاندازی
۲۰تعاونیتأمیننیازمشاغلخانگیبراساستفاهمنامهایبامعاونتتعاونازدیگر
اقداماتیاستکه۲۰تعاونیتأمیننیازمشاغلخانگیاستانیایجادشدهودر۱۱

استاندیگرنیزبهزودیایجادمیشوند.

  تعریف و اجرایی شدن۵۱۲ رشته در اشتغال خانگی
درحــالحاضربراســاساعلاموزارتتعاون،کارورفــاهاجتماعی،متقاضیان
مشــاغلخانگیمیتواننددر۵۱۲رشــتهمصوبازجملهصنایعدستی،فرهنگی
وهنــری،امورتولیداتدامی،شــیلات،صنایعتبدیلی،تکمیلیوتولیداتگیاهی
وکشــاورزیوفرشدستبافبهفعالیتبپردازند.صدورمجوزهایمشاغلخانگی
نیــزازدرگاهملیمجوزهابــهصورتلحظهایصادرمیشــودونیازیبهحضور
فیزیکــیافرادبرایدریافتمجوزها،بوروکراســیاداریوانتظارنیســت.درحال
حاضرفهرســتمشــاغلخانگیدرســایتوزارتتعاون،کارورفاهاجتماعیبه
اســت گرفتــه قــرار  https://mkh.mcls.gov.ir/fa/fahrest نشــانی 
وعلاقهمندانبرایراهاندازیکسبوکارخانگیودریافتتسهیلاتمیتوانندبه

اینسامانهمراجعهکنند.

  مزایای اشتغال خانگی
انعطافپذیریدرانجامفعالیتهایمختلفیکیازدلایلیاســتکهباعثرشد
مشاغلخانگیشدهاست.مشاغلخانگیاینبستررافراهممیکندکهبااستفاده
ازخلاقیــتوبکارگیریانــواعمهارتهاوتخصصها،بــاکمترینهزینهفرصت
شــغلیایجادشود.مشــاغلخانگیاغلبموانعکمتریبرایوروددارندکهشروع
کارآفرینیراآســانترمیکند،بویژهدرمناطقیکهدسترســیبهمشاغلرسمی
ممکناســتبهدلایلمتعددمحدودباشد.اشــتغالخانگیممکناستعمیقاًبا
جوامعمحلیمرتبطباشــندوکالاهاوخدماتیراارائهدهندکهنیازهایجامعهرا
برآوردهمیکند.اینمیتواندباعثشودکهآثاررشداقتصادیدرلایههایمختلف
جامعــهنمایانشــود؛بههمیندلیلاســتکهرویکردوزارتتعــاون،کارورفاه
اجتماعی،درایندولتبهمشاغلخانگی،حمایتیشدهاست.نشانیاینرویکردرا
میتوانازارائهتســهیلاتوامکاناتبهمشــاغلخانگیبااولویتزنانسرپرست

خانواروروستاییانیافت.

  ۸۳۳۰ هکتار زمین برای تولید مسکن در شهرهای جدید تامین شد
تامینزمینتولیدمسکنشهرهایجدیدبهمیزانهشتهزارو۳۳۰هکتار،آمادهسازیاراضیبهمیزانیکهزارو۶۷۷هکتاروشناساییوتصویب۲۷پهنهبرایتوسعهشهرهایجدیدوشهرکهایساحلی،بخشیازعملکردشرکتعمرانشهرهایجدیددر
یکهزارروزدولتسیزدهمدربخششهرسازیاست.بهگزارشازوزارتراهوشهرسازی،شرکتعمرانشهرهایجدیددردولتسیزدهمعلاوهبراجرایطرحنهضتملیمسکنوهمچنینتکمیلواحدهایباقیماندهمسکنمهرتحتمسئولیتآنشرکتبا
عنوانساختمسکنحمایتی،درفرایندتوسعهسکونتگاههایساحلی،بهرهگیریازظرفیتبخشهایخصوصیبرایسرمایهگذاریدرشهرکسازی،استفادهازظرفیتقانونیشهرکهایمسکونیدولتیبرایحمایتازسیاستهایتامینمسکندولتمشارکت
فعالداشــتهاست.بخشــیازعملکردمجموعهوزارتراهوشهرســازیدرشــرکتعمرانشهرهایجدیددردولتسیزدهمدرتامینزمینواحداثواحدهایمسکونیدرقالبطرحنهضتملیمسکنشاملمشارکتدرتهیه،بررسیوتصویبطرحهایتوسعه
شهری،اخذمجوزهایلازم،تکمیلمدارکحقوقی،تامینزیرساختها،تامینخدماتروبنایی،آمادهسازیومحوطهسازی،تهیهنقشههایمعماریواحدهایمسکونیاست.دراینبخشدستاوردهاییحاصلشدکهبخشیازآندستاوردهاشاملتامینزمین

درشهرهایجدیدبهمیزانهشتهزارو۳۳۰هکتاروآمادهسازیاراضیبرایساختمسکندرشهرهایجدیدبهمیزانیکهزارو۶۷۷هکتاراعلامشدهاست.
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کشاورزی 

با اراده ای مشخص قدردان 
آثار تاریخی باشیم

مومنی : خبرنگار گلستان - به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی گلستان ؛   امیر یوسفی رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گرگان در نخستین جلسه کمیسیون احداث 
و خدمات فنی مهندسی در سال 1403 بیان کرد: واقعیت این است که آنچه را که داریم باید قدرش را بدانیم و موانع را از سر راه برداریم

بایــد و  داریــم  را  پتانســیل  ایــن  کشــور  در  مــا  کننــد.  مــی  درســت  تاریخــی  آثــار  خــود  بــرای  کــه  انــد  رفتــه  ایــن  ســمت  بــه  هــا  افزود:کشــور   وی 
 قدر آن را بدانیم.

یوسفی گفت:کمیسیون ها در این دوره اتاق بازرگانی دلسوزانه عمل میکنند و برای رفع چالش ها پیگیری خوبی را انجام داده اند.
رئیس اتاق بازرگانی گرگان اظهار داشت:اتاق بازرگانی این آمادگی را دارد به جد پیگیر چالش های استان باشد و این امر زمانی محقق می شود که همه در کنار هم باشیم

وی گفتاتاق بازرگانی به عنوان مشاور سه قوه این عزم را دارد تا با همراهی تمامی دستگاه های اجرایی برای رفع موانع توسعه گام بردارد.

یکی از محورهای 
مهم در مسأله تولید 

صادرات محور بودن آن 
محصول یا کالا است. 

پیش شرط حصول این 
هدف گذاری حمایت از 
تولید و صادرات است. 

در صورتی که تجربه 
صادرات گندم محقق 

گردد، قدرت اقتصادی 
کشورمان را در بازارهای 

صادراتی به رخ خواهد 
کشید.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/03/30
شماره : 1658

آغاز عملیات اجرایی آماده سازی سایت ۱۰۷ هکتاری شهید جمهور 
مدیر کل راه و شهرسازی استان بوشهر گفت: عملیات اجرایی آماده سازی معابر 
سایت 10۷ هکتاری شهید جمهور سید ابراهیم رئیسی در طرح نهضت ملی مسکن 

در شهر بوشهر آغاز شد. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی از بوشهر،   سید محمود دستغیبی 
مدیرکل راه و شهرسازی بوشهر در مراسم آغاز عملیات اجرایی سایت 10۷ هکتاری 
شهر بوشــهر که با حضور معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار بوشهر، فرماندار و 
دســتگاه های اجرایی اســتان و تعداد کثیری از متقاضیان برگزار شد، گفت: اراضی 
10۷ هکتاری شهر بوشهر در قالب تامین زمین برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن 

به محدوده شهری الحاق شده و برای اجرای طرح، تحویل بنیاد مسکن شده است.
دســتغیبی افزود: این میزان زمین ظرفیت احداث 3 هزار و 33۲ واحد مسکونی 
را دارد و مشکلی از بابت تامین زمین در اجرای طرح های نهضت ملی مسکن وجود 

نخواهد داشت.
وی بیــان کرد: اراضی تخصیص یافته برای اجرای طرح نهضت ملی مســکن در 

شهر بوشهر تحویل بنیاد مسکن می شود تا اجرای طرح بدون وقفه عملیاتی شود.
مدیر کل راه و شهرســازی بوشهر گفت: در مرحله نخست اراضی مورد نیاز برای 
اجرای 100۶ واحد مسکونی از طرح نهضت ملی مسکن از پروژه 3۷ هکتاری شهرک 

نیایش به متقاضیان تخصیص یافته است.
دســتغیبی اظهار کرد: تامین مسکن و اجرای طرح نهضت ملی در اولویت بوده و 

این روند با جدیت دنبال می شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار بوشهر در این مراسم گفت: اجرای طرح های 
مسکن در استان بوشهر با جدیت دنبال می شود و امسال شاهد بهره برداری بیشتر و 

بهتر از طرح های مسکن خواهیم بود.
رستمیان افزود: اجرای طرح های مسکن با هدف توسعه رفاه اجتماعی و خانه دار 

کردن آحاد مختلف مردم از مهم ترین مسائل قابل توجه به شمار می رود.

هدف گذاری دولت برای صادرات گندم
کریم حسن پور|   کشورمان در برهه ای علاوه بر خودکفایی در تولید گندم، اقدام به صادرات مازاد گندم نیز کرد اما این روند نتوانست پایدار بماند و بتدریج 

صادرات، جای خود را به واردات داد

  شرکت ۳ هزار و ۸۱۵ گلستانی در پویش 
با انرژی شرکت برق

مشترکان شرکت برق گلستان در صورت صرفه 
جویی در این انرژی جایزه می گیرند.

مومنــی : خبرنگار گلســتان -  بــه گزارش 
خبرگزاری صداوسیمای گلستان مدیر عامل شرکت 
توزیع نیروی برق گلستان گفت: خانواده هایی که 
حداقل 1۵ درصد نســبت به سال گذشته کاهش 
مصرف داشته باشند هر ماه در قرعه کشی خودرو 

و جوایز ارزنده دیگر شرکت داده می شوند.
احمد موســوی افــزود: مشــترکان خانگی با 
مراجعه به آدرس اینترنتی Ba-energy.ir و یا نصب 
اپلیکیشن با انرژی و ثبت شناسه قبض برق خود 

می توانند در این پویش ثبت نام کنند.
او گفت: شماره گیری ۹۹۹۸۵ از طریق همراه 
اول و یا شماره تلفن 0۹1۲۹۹۹۷۵ با اپراتور های 
دیگر و یا شــماره گیری 1۵۲1#* هم از راه های 

دیگر برای شرکت در این پویش است.
موســوی افزود: تا کنون 3 هزار و ۸1۵ نفر در 

این پویش شرکت کردند.

 جهادکشــاورزی مــورد اعتماد ترین 
سازمان برای مردم در تمامی دوره ها 

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛استاندار یزد 
گفت: موضوع امنیت غذایی در تمامی کشــورها 
حائز اهمیت اســت که کارکنان جهادکشاورزی 
اســتان یزد در این زمینه با تلاش فراوان بســیار 
خوش درخشیدند.به گزارش روابط عمومی سازمان 
جهادکشاورزی استان یزداستاندار یزد بمناسبت 
گرامیداشــت هفته جهادکشــاورزی با کارکنان 
سازمان جهاد کشاورزی استان یزد دیدار و گفتگو 
کرد.فاطمی استاندار یزد ضمن بیان اهمیت زیاد 
بخش کشــاورزی در اســتان، اظهار کرد: انصافا 
شما جهادیان در مجموعه مقدس و پر از سرمایه 

جهادکشاورزی خیلی زحمت میکشید.
وی افزود: شــما جهادیان باید به شــغل خود 
افتخار کنید؛ چراکه به هرکس که میخواهند مدال 
افتخار بدهند و بگویند خیلی فعال و پر کار است و 
در صورتی که شهید هم باشد میگویند یک انسان 
جهادی است.استاندار تاکید کرد: هرکس که حرف 
از کاهش بخش کشاورزی در پیشرفت استان بزند 
معلوم اســت که نه استان را میشناسد نه ظرفیت 
های استان را و نه اصلا میداند کشاورزی یعنی چه!.

فاطمی یادآور شــد؛ کشــاورزی برای ما یک 
اصالت است یک فرهنگ و یک هوای پاک در دل 
فعالیت های صنعتی و معدنی، بنابراین سهم بخش 

کشاورزی باید افزایش یابد.

 ســومین دورهمی خانواده های مثبت 
چهار فرزند

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ســومین 
دورهمی خانواده های مثبت چهار فرزند با عنوان 
دنیای شیرین ما در یزد برگزار می شود.به گزارش 
روابط عمومی سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی 
شهردرای یزد؛ دورهمی خانواده های 4 فرزند به 
بالا با عنوان »دنیای شیرین ما« برای سومین بار به 
همت سازمان فرهنگی اجتماعی وررزشی شهرداری 
یزد، شــبکه مردمی فعالین جمعیت و استانداری 
یزد در پارک شادی برگزار شد. این برنامه با هدف 
نمایش شــور و نشــاط خانواده های پرجمعیت، 
ارائه خدمات به آنان، آشــنا نمودن خانواده ها با 
یکدیگــر و ترغیب و تشــویق دیگر خانواده ها به 
فرزند آوری تدارک دیده شــده بود که با استقبال 
پرشور خانواده ها همراه شد.از دیگر ویژگی های 
این دورهمی زمینه سازی شادی و نشاط کودکان 
در کنار بزرگسالان است تا بتوانند لحظات خوب 
و خوشی را در کنار اعضای خانواده خود بگذرانند.

گفتنی است، این دورهمی که در تاریخ ۲۶ و ۲۷ 
خرداد ماه سال جاری برگزار شد با حضور بیش از 

300 خانواده ی خوش جمعیت همراه بود.

اجرای سیاست های حمایتی از کشاورزان یکی از سیاست های مهم وزارت جهاد کشاورزی در دولت سیزدهم بود که با افزایش انگیزه کشاورزان 
برای تولید این کالای راهبردی در سبد غذایی مردم، راه کشور را به سمت خودکفایی در تولید گندم هموار کرد و وابستگی و تهدیدهای احتمالی 
که می توانست از این طریق به کشور اعمال شود، با خودکفایی برطرف شد. ضمن اینکه این خودکفایی می تواند نقطه آغازی برای پیوستن ایران 

به جمع کشورهای صادرکننده گندم باشد.
گندم تقریباً در همه کشــورهای دنیا به  عنوان کالایی اســتراتژیک شناخته می  شود و در کشور ما هم اصلی ترین محصول کشاورزی مورد نیاز 
جامعه را تشــکیل می دهد. بنابراین اهمیت تأمین گندم داخلی و قدرت صادرات این محصول غذایی راهبردی در برهه های حساســی مانند زمان 
جنگ و تحریم تأمین گندم با وضوح بیشــتری خود را آشــکار می کند چراکه دولت ها را با چالش جدی تأمین امنیت غذایی مواجه کرده و ضعف 
تولید داخلی خود را بیشتر نمایان می کند. برخلاف دولت قبل که خودکفایی گندم پایدار نماند و بتدریج ایران مجبور به تأمین بخش عمده ای از 
نیاز خود از طریق واردات این محصول شد، پیش بینی می شود خودکفایی گندم در دولت سیزدهم با توجه به ریل گذاری های ایجاد شده پایدار بماند.

 افزایش قدرت چانه زنی با صادرات محصولات غذایی
یکی از محورهای مهم در مسأله تولید صادرات محور بودن آن محصول یا کالا است. پیش شرط حصول این هدف گذاری حمایت از تولید و صادرات 

است. در صورتی که تجربه صادرات گندم محقق گردد، قدرت اقتصادی کشورمان را در بازارهای صادراتی به رخ خواهد کشید.
کشورمان در برهه ای علاوه بر خودکفایی در تولید گندم، اقدام به صادرات مازاد گندم نیز کرد اما این روند نتوانست پایدار بماند و بتدریج صادرات 

جای خود را به واردات داد.
 

  افزایش سرعت خرید تضمینی گندم برای تحقق کامل خودکفایی
از ابتدای فروردین تولید و خرید گندم آغاز شده و اکنون به اوج خود رسیده 
اســت به طوری که خرید تضمینی به عنوان یک محصول مهم استراتژیک، به 
حدود 4 میلیون و ۵00 هزار تن به ارزش ۷۷ هزار میلیارد تومان رسیده است 
که این میزان خرید نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش از ۲00 هزار تن 

افزایش را نشان می دهد.
در حال حاضر خرید از مناطق گرمسیر به پایان رسیده و در مناطق معتدل 
و سردســیر ادامه دارد و انتظار می رود برای دومین سال پیاپی نیاز به واردات 
گندم نداشته باشیم که این موضوع صرفه جویی بسیار بزرگ ارزی برای کشور 

به ارمغان خواهد آورد.
مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران در روزهای اخیر با اعلام ســرعت گرفتن 
خرید تضمینی گندم از کشــاورزان گفته اســت: با خرید ۵00 هزار تن خرید 
تضمینی گندم از کشاورزان ۲1 استان کشور در یک هفته میزان خرید به 4.۵ 
میلیون تن رسید. علیقلی ایمانی گفته است: سال گذشته 10.۵ میلیون تن از 
کشــاورزان کشور گندم خریداری شد و ایران در تولید گندم نان خودکفا شد 
اما امسال پیش بینی شده که خرید تضمینی به 1۲ میلیون تن برسد. براساس 
آمارها، تاکنون میزان خرید تضمینی گندم نسبت به سال گذشته ۲.۵ درصد 
افزایش یافته اســت و وزارت جهاد کشاورزی پیش بینی کرده که امسال تولید 
گندم به 1۵ میلیون تن می رسد و کشور در تأمین این محصول اساسی کاملًا 
خودکفا می شود. این در حالی است که دو سال پیش کشور ۲.۵ میلیارد دلار 

برای واردات گندم با ارز 4۲00 تومانی هزینه کرده بود.
طبق آخرین گفته علیرضا مهاجر معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی، 
تولید امسال به اندازه نیاز و بیش از نیاز داخلی است و نه تنها نیازی به واردات 

نداریم بلکه به خودکفایی در محل گندم مورد نیاز کشور نزدیک شده ایم.
 

 تولید قراردادی گندم یکی از راهکارهای افزایش تولید
تولیــد قراردادی گنــدم و تعیین نرخ منطقی خرید تضمینی گندم یکی از 
اولویت های وزارت جهاد کشــاورزی در دولت اســت که راه کشور را به سمت 
خودکفایی در تولید گندم هموار کرد. در سال 1401-1400 دولت سیزدهم با 
خرید تضمینی ۷ میلیون و ۵00 هزار تن گندم از کشــاورزان، افزایش بیش از 
۷0 درصدی خرید تضمینی را نسبت به دولت قبل در کارنامه خود ثبت کرد. 
این میزان در سال زراعی 140۲-1401 به نزدیک 10 میلیون و ۵00 هزار تن 
افزایش یافت و کشورمان در تولید گندم نان به خودکفایی رسید. پیش بینی شده 
است برای سال زراعی 1403- 140۲ تولید این محصول به پایداری رسیده و 

طبق پیش بینی ها نیازی به واردات گندم وجود نداشته باشد.
براســاس برنامه ریزی های انجام گرفته بــا افزایش بهره وری و بهره گیری از 
بذرهای اصلاح شــده، خودکفایی کشــور از طریق وســعت اراضی کشت آبی 
تأمین شــده و گندم دیمزارهای کشور به تکمیل ذخیر استراتژیک و صادرات 

اختصاص پیدا کند.
گندم یکی از محصولات اســتراتژیک اســت که امکان صادرات آن قدرت 
چانه زنی کشورمان را در مناسبات بین المللی افزایش می دهد. چنانچه با اجرای 
طرح هایی همچون طرح پایدار خودکفایی گندم، کشت قراردادی و طرح جهش 
تولید در دیمزارها در گام اول به خودکفایی پایدار در تولید گندم برســیم، با 

استمرار این روند، امکان صادرات گندم نیز فراهم خواهد شد.

 راه اندازی ۳۰ واحد مینی ال ان جی
پروژه احداث تأسیســات ذخیره سازی گاز طبیعی مایع شده 
)ال ان جی( که برای نخستین بار در کشور در استان یزد اجرایی 
می شود، از دستاوردهای بسیار مهم و راهبردی دولت سیزدهم 

است.
 به نقل از شرکت ملی گاز ایران، مجید چگنی، مدیرعامل این 
شرکت، در آئین آغاز عملیات اجرایی پروژه تولید و ذخیره سازی 
گاز طبیعی مایع شده )ال ان جی( گفت: این پروژه به عنوان پروژه ای 
بی سابقه در کشور، اقدامی راهبردی و سبب افتخار صنعت نفت 

و گاز کشور است.
وی ادامه داد: پیشــگامی در این فناوری بومی سازی شــده نه تنها نمایانگر توانایی فنی و مهندسی متخصصان داخلی، بلکه 

نشان دهنده توانمندی و استعداد جوانان این مرز و بوم در زمینه فناوری های پیشرفته و توسعه پایدار است.
معاون وزیر نفت افزود: پیش از این نیز چند طرح همانند پروژه ایران ال ان جی داشتیم که تا ۵0 درصد هم پیشرفت داشت، 
اما چون انتقال فناوری آن با شرکت های خارجی بود، با وجود آماده بودن بسیاری از تجهیزات، هیچ گاه اجازه ترخیص نیافت 

و پروژه به سرانجام نرسید.
چگنی با قدردانی از حمایت های ویژه وزارت نفت و مرکز همکاری های تحول و پیشرفت ریاست جمهوری به منظور تکمیل 
این پروژه، تصریح کرد: اجرای این طرح بر اساس امضای قرارداد ارائه خدمات فناورانه طرح تولید و ذخیره سازی ال ان جی بین 
این شــرکت و شــرکت آهن و فولاد ارفع شهرستان اردکان استان یزد، با هدف توسعه دانش فنی در حوزه صنایع نفت و گاز 

کشور و به منظور افزایش تولید و ذخیره سازی گاز طبیعی مایع اجرا شده است.
وی در بخش دیگری از ســخنانش گفت: شــرکت ملی گاز ایران اکنون به بیش از 31 میلیون واحد اعم از خانگی، تجاری، 

صنعتی و... گازرسانی می کند و به معنای این است که همه ارکان مولد کشور از این نعمت خدادادی بهره می برند.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران بیان کرد: با این تفاسیر، شرکت ملی گاز باید همواره و در همه حال، گاز پایدار را به اقصی 

نقاط کشور و همه صنایع مولد برساند تا آن ها بتوانند تولید، اشتغال و ارزش افزوده داشته باشند.
چگنی خدمت رسانی به مردم از سوی شرکت ملی گاز ایران را افتخاری ارزشمند دانست و افزود: امیدواریم با آغاز عملیات 
اجرایی این طرح مهم و بومی سازی فناوری راهبردی انرژی کشور، شاهد آن باشیم که چنین پروژه هایی از سوی دیگر واحدهای 
صنعتی بزرگ نیز یکی پس از دیگری راه اندازی شــود.وی توضیح داد: در مرحله نخست این طرح بزرگ، راه اندازی 30 واحد 
مینی ال ان جی را پیش بینی کردیم که در پاســخ به نیاز صنایع انرژی بر و شــهرک های صنعتی اســت؛ زیرا با توجه به اعمال 
تحریم ها و نبود سرمایه گذاری لازم در حوزه بالادستی، اکنون مصرف از تولید پیشی گرفته و ما را مجبور به ایجاد محدودیت 

گازرسانی به صنایع در فصل سرد سال کرده تا عمده مصارف به بخش خانگی و تجاری هدایت شود.

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: بانک کشــاورزی با ایجاد خط 
اعتباری مناسب و هماهنگی مدیران شعب باید اولویت نخست 

سرمایه گذاری را شیلات قرار دهند.
 محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشــاورزی در جلسه صبح 
امروز امنیت غذایی که با حضور معاونان، مسؤولان و مدیران کل 
شیلات و رؤسای استانی به صورت وبیناری برگزار شد، گفت: با 
فراهم شــدن پایه و اساس جهش تولید در آبزی پروری، اولویت 
نخست این وزارتخانه جذب ســرمایه گذار، تسهیل گری صدور 
مجوزهــا و ایجاد جهش تولید در صید و صیادی و آبزی پروری 

به ویژه در استخرهای دومنظوره است.
وی افزود: ماهی دار کردن همه منابع آبی داخلی استان ها و آب بندهای بخش کشاورزی با هماهنگی استانداری ها و سازمان های 

فعال، کمک بسیار مؤثری در تأمین پروتئین مورد نیاز مردم همان استان خواهد داشت.
وی حفظ امنیت غذایی را رکن اساسی موفقیت در عرصه سیاست های اجرایی دانست و تاکید کرد: ملتی که در تأمین غذا 

وابسته باشد، قادر نخواهد بود امنیت های سیاسی و اقتصادی خود را حفظ کند.
نیکبخت با تاکید بر ضرورت حفظ دســتاوردهای دولت سیزدهم و توجه به جهش تولید و جلب مشارکت حداکثری مردم 
در این عرصه، ادامه داد: همه زیربخش های وزارت جهاد کشــاورزی باید برای هدف اول بودن توســعه شیلات، حرکت جهادی 
انجام دهند. در اســتان ها نیز مســؤول مستقیم این حرکت جهادی، رئیس سازمان جهاد کشاورزی است که باید با هماهنگی 

سایر سازمان های درون استانی و نظارت سازمان شیلات، این هدف مهم را پیش ببرد.
وی با اشاره به مستند قانونی تغییر کاربری اراضی برای سایر فعالیت های بخش کشاورزی افزود: در جایی که تولید فعالیت 

زیرمجموعه بخش کشاورزی متوقف نشود، تغییر کاربری محسوب نمی شود.
وزیر جهاد کشــاورزی به مدیرعامل بانک کشــاورزی که در این جلسه حضور داشت نیز تاکید کرد: بانک کشاورزی با ایجاد 

خط اعتباری مناسب و هماهنگی مدیران شعب باید اولویت نخست سرمایه گذاری را، شیلات قرار دهد.
نیکبخت با تاکید بر این مسأله که مدیران جهاد کشاورزی باید با شناسایی همه ظرفیت های موجود شهرستان های تابعه برای 
بهره برداری از استخرهای دو منظوره، متقاضیان پرورش ماهی را به بانک معرفی کنند، گفت: در این زمینه برای خانواده های 

روستایی هم کمیته امداد همکاری لازم را اعمال خواهد کرد.
در این جلســه تازه ترین گزارش ســازمان شیلات درباره فعالیت های صنعت شیلات ارائه شد که بر اساس آن، هم اکنون در 
کشــور 4۲۸ هزار و ۲۹4 حلقه چاه کشــاورزی دارای مجوز فعال است که تاکنون ۷۵ هزار و ۲۵1 چاه برای ایجاد استخرهای 

دومنظوره پرورش ماهی، مناسب تشخیص داده شده است.

شیلات، اولویت نخست سرمایه گذاری بانک کشاورزی باشد

  سهم تسهیلات خرد؛ ۲۴.۵ درصد
 بانک مرکزی اعلام کرد: تسهیلات پرداختی بانک ها طی ۲ماهه ابتدای امسال ۷۲1۹.۶ هزار میلیارد ریال است که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 1۹1۷.3 هزار میلیارد ریال )معادل 3۶.۲ درصد( افزایش داشته است؛ همچنین سهم تسهیلات خرد 
از کل تسهیلات پرداختی به ۲4.۵ درصد رسید.به گزارش از بانک مرکزی، طی دو ماهه ابتدایی سال جاری، از کل تسهیلات پرداختی، مبلغ ۵۷۲۵.0 هزار میلیارد ریال معادل ۷۹.3 درصد به صاحبان کسب و کار )حقوقی و غیرحقوقی( و 14۹4.۶ هزار میلیارد 
ریال معادل ۲0.۷ درصد به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته است.تسهیلات پرداختی ۲ ماهه ابتدای سال 140۲ مبلغ ۵1۵1.۹ هزار میلیارد ریال بوده که با در نظر گرفتن تعدیلات صورت پذیرفته توسط شبکه بانکی به مبلغ ۵30۲.3 هزار میلیارد 

ریال افزایش یافته است.



انرژی 
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

امضای ۵ میلیارد دلار 
قرارداد نفتی با روسیه در 
دولت سیزدهم

 وزیر نفت با اعلام اینکه تمام فرآورده های پالایشگاهی تا دو سال آینده یورو ۵ خواهد شد، گفت: در دولت سیزدهم ۱۵۳ پروژه به ارزش ۳۴ میلیارد دلار را به سرانجام رساندیم و در این دولت ۵ 
میلیارد دلار قرارداد نفتی با روسیه امضا شد.

جواد اوجی در آیین امضای قرارداد توسعه ۲ میدان نفتی، اظهار داشت: در دولت سیزدهم ۵ میلیارد دلار قرارداد نفت با روسیه امضا کردیم؛ همچنین ۱۵۳ پروژه در بخش های بالادست و پایین دست 
صنعت نفت به ارزش ۳۴ میلیارد دلار را به سرانجام رساندیم.

وزیر نفت افزود: از جمله پروژه ها جمع آوری گازهای مشعل و افتتاح فاز ۱۱ پارس جنوبی بود که فاز ۱۱ در ۲۰ سال گذشته فقط قراردادش بین شرکت های گوناگون جابه جا می شد.
وی ادامه داد: سال گذشته رشد اقتصادی حوزه نفت به ۲۰ درصد رسید؛ از طرفی با اجرای این پروژه ها توانستیم ۵۵ میلیون به ظرفیت فراورش گاز و ۱۰ میلیون تن نیز به محصولات پتروشیمی 

افزوده شد.

   شهردار بوشهر: 
دستفروشان در بوشهر ساماندهی شوند 

نشســت همفکــری و هماهنگــی شــهرداری 
بوشــهر بــا مدیــران اتــاق اصنــاف، اداره کار 
 و رفــاه اجتماعــی، جهــاد کشــاورزی و اداره

 صمت به منظور ساماندهی دستفروشان در بوشهر 
برگزار شد.

در این دیــدار که بــا حضور نایب رئیس شــورای 
شهر، شهردار، سرپرست معاونت خدمات شهری، 
شهرداران مناطق و مدیران دســتگاه های ذیربط 
برگزار شد، راهکارها و موانع موجود برای ساماندهی 
دستفروشان در سطح شــهر بررسی و پیشنهاداتی 

ارائه شد.
شــهردار بوشــهر در این نشســت، ضمن تاکید 
 بــر لــزوم ســاماندهی و حفــظ شــأن و کرامت 
دستفروشــان گفــت: پدیــده دستفروشــی 
 از مشــاغل غیررســمی اســت کــه متاســفانه

 مشکلاتی را برای کســبه و همچنین عابران ایجاد 
کرده است.

حســین حیــدری ضمــن ابــراز نگرانــی از 
 افزایــش تعــداد دستفروشــان در اقصــی 
نقاط شــهر ادامه داد: با توجه به اینکه معیشــت و 
 اقتصاد برخی از خانوارها از طریق دستفروشی تامین

 می شــود، برخــورد قهــری را در دســتور کار 
 قــرار نداده ایــم و امیــدوارم بتوانیــم بــا در نظر 
 گرفتــن مکانــی در نــوار ســاحلی و انتقــال

را  موجــود  مشــکلات  عزیــزان،  ایــن    
مرتفع کنیم.

حیدری همچنین ظرفیت جمعه بازار بوشــهر را 
ظرفیت مناسبی برای دستفروشــان عنوان کرد و 
افزود: این آمادگی از سوی شهرداری وجود دارد که 
در سایر ایام هفته نیز این ظرفیت برای دستفروشان 

به کارگیری شود.

از مزایای این طرح 
می توان به مواردی از 
جمله: جذب سرمایه، 

تسریع در طرح توسعه 
و بهره برداری میادین 
نفتی چنگوله، برآورد 
عوائد ناشی از اجرای 

طرح: حدود ۱۳ میلیارد 
دلار در دوره قرارداد و 
تأمین پایدار و مطمئن 
 NGL۳۱۰۰ گاز مورد نیاز

اشاره نمود.

هدفگذاری درآمد ۱۷ میلیارد دلاری از نفت 
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کریم حسن پور|     حق قراردادهای طرح توسعه و بهره برداری میدان های چنگوله و بندکرخه و خرید خدمات فرآورش نفت خام با 
سرمایه گذاری حدود ۲ میلیارد دلار امضا شد

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/03/30
شماره : 1658

امضای چهار قرارداد نفتی به ارزش ۲ میلیارد دلار بین شرکت ملی نفت ایران و چهار شرکت نفتی داخلی، با هدف توسعه 
و بهره برداری از ۲ میدان نفتی برای افزایش برداشت نفت و خرید خدمات فرآورش نفت خام.قراردادی که گفته می شود عایدی 
آن در محدوده ۱۷ میلیارد دلار خواهد بود.این قراردادها شامل قرارداد طرح توسعه و بهره برداری میدان چنگوله و بندکرخه و 

خرید خدمات فرآورش نفت خام با استفاده از تأسیسات سریع احداث کارخانه ای )Skid Mounted( است.
میدان مشترک نفتی چنگوله در بلوک اناران منطقه چین خورده زاگرس، حوضه رسوبی فارس، در استان ایلام در حدود ۵۰ 
کیلومتری جنوب شرقی شهر مهران و ۵ کیلومتری شمال مرز ایران و عراق واقع شده و این میادین دارای حدود ۴۸۰۰ میلیون 
بشکه نفت خام درجا است.مدت این قرارداد ۲۰ سال بوده و در طول دوره قرارداد به میزان تولید برآوردی تجمعی حدود ۲۲۸ 

میلیون بشکه نفت خام از این میدان مشترک تولید خواهد شد.
میدان نفتی بند کرخه نیز، در استان خوزستان و در ۲۰ کیلومتری شهر اهواز قرار دارد و این میدان با میادین اهواز، مشتاق، 

آب تیمور و سوسنگرد همجوار است.این میدان دارای حجم نفت درجا در حدود ۹۸۰ میلیون بشکه است.
ارزش قرارداد توسعه میدان بند کرخه ۴۳۵ میلیون دلار و عواید حاصل از آن را ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار خواهد بود.

در راســتای برنامه و سیاســت های کلان کشور و اقتصاد مقاومتی مبنی بر توسعه و تولید حداکثری از میادین نفتی، پس از 
مذاکرات فنی، قراردادی و مالی فشرده، قرارداد طرح توسعه و بهره برداری میدان نفتی بند کرخه را با شرکت توسعه نفت و گاز 
مپنا نهایی و امضا شد که مدت این قرارداد ۱۵ سال بوده و در طول دوره قرارداد به میزان تولید برآوردی تجمعی حدود ۵۶.۶ 

میلیون بشکه نفت خام تولید خواهد شد.
دولت سیزدهم در راستای برنامه های پنج ساله توسعه مبنی بر توسعه و تولید حداکثری از میادین نفتی و بالاخص میادین 

نفتی مشترک، پس از مذاکرات فنی، قراردادهایی را به امضا رسانده است.

 تعریف و اجرای ۱۳۰ میلیارد دلار پروژه نفتی در دولت سیزدهم
وزیرنفت، در آیین امضای قراردادهای طرح توســعه و بهره برداری میدان های چنگوله و بندکرخه و خرید خدمات فرآورش 
نفت خام با ســرمایه گذاری حدود ۲ میلیارد دلار با اشــاره به اینکه در دولت سیزدهم ۳۰۰ پروژه با ارزش سرمایه گذاری ۱۳۰ 
میلیارد دلار تعریف و بخشی از آن نیز تکمیل شده است، گفت: در این سه سال عمر دولت مردمی، ۱۵۳ پروژه نفتی به ارزش 
۳۴ میلیارد دلار به بهره برداری رسید.جواد اوجی تأکید کرد: در دولت سیزدهم ۵ میلیارد دلار قرارداد نفتی با شرکت های بزرگ 

روس امضا شد که ۲۵۰ هزار بشکه افزایش ظرفیت تولید نفت از محل امضای این قراردادها بوده است.
وی، با اشــاره به اینکه در این ســه سال دولت مردمی ۱۵۳ پروژه نفتی حدود ۳۴ میلیارد دلار به بهره برداری رسید، گفت: 
اغلب این پروژه ها، پروژه های مغفول مانده از گذشته، مانند فاز ۱۱ پارس جنوبی بود که ۲۰ سال قرارداد برای توسعه آن رد و 

بدل می شد و در دولت سیزدهم آغاز شد و به بهره برداری رسید.
وزیر نفت افزود: پارسال رشد اقتصادی گروه نفت ۲۰ درصد بود. در سال ۱۴۰۱ نیز رشد این بخش ۱۰ درصد ثبت شد که 

بالاترین رشد اقتصادی بین بخش های دیگر اقتصاد بود.
اوجی با اشــاره به کارنامه موفق وزارت نفت در دولت ســیزدهم گفت: در این دولت روزانه بیش از ۵۰ میلیون مترمکعب به 
ظرفیت تولید گاز ایران افزوده شد، همچنین با بهره برداری پالایشگاه فاز ۱۴ پارس جنوبی، ظرفیت فرآورش نفت خام نیز ۵۵ 

میلیون متر مکعب در روز افزایش یافت. تولید محصولات پتروشیمی نیز ۱۰ میلیون تن بیشتر شده است.
وی بیان کرد: صنعت نفت در دولت سیزدهم ۳۰۰ پروژه در دستور کار داشته که از این تعداد ۸۰ پروژه تازه تعریف شده است.

وزیر نفت با بیان اینکه ارزش اجرای این پروژه ها که تعدادی از آنها به بهره برداری رسیده و باقی آنها نیز در سال های آینده 
به بهره برداری خواهند رســید، ۱۳۰ میلیارد دلار اســت، ادامه داد: این پروژه ها با تکیه بر توان شــرکت ها و پیمانکاران داخلی 

اجرا شده است.
اوجی تأکید کرد: اگر  معطل و منتظر شرکت های خارجی می ماندیم، همان روند ادامه می یافت 
و پروژه هــای نیمه تمام همچنان در انتظار تکمیل باقی می ماند اما در دولت ســیزدهم از ظرفیت 

هلدینگ ها، بانک ها و سرمایه های مردمی استفاده کردیم و اتفاق های خوبی رقم خورد.
وی با اشــاره به اینکه در توسعه میدان های نفتی و گازی ۲۲.۵ میلیارد دلار قرارداد امضا شده 

است، گفت: استفاده از ظرفیت داخلی کمک شایانی به صنعت نفت کرد.
وزیر نفت افزود: توجه به توان داخل کشور سبب شد وزارت نفت رتبه نخست را در استفاده از 
ظرفیت شرکت ها دانش بنیان و تولید بار اول در سه سال پیاپی در دولت سیزدهم به خود اختصاص 
دهد، همچنین افزون بر استفاده از ظرفیت سازندگان داخلی برای اجرای پروژه های داخل کشور، 
از این ظرفیت برای توســعه صادرات خدمات فنی و مهندســی و تعمیرات اساسی پالایشگاه های 

فراسرزمینی بهره بردیم. صدور خدمات فنی و مهندسی هم رشد خوبی داشته است.
اوجی با تأکید بر اینکه در دولت های پیشین توجهی به جمع آوری گازهای همراه نمی شد، ادامه 
داد: در ابتدای دولت سیزدهم ۱.۵ میلیون مترمکعب از این گازها جمع آوری می شد که این رقم اکنون 
به ۱۱.۵ میلیون مترمکعب رسیده و حدود ۴.۵ میلیون مترمکعب دیگر نیز آماده بهره برداری است.

وی به کیفی سازی تولید فرآورده های نفتی در پالایشگاه های کشور اشاره کرد و گفت: پروژه های 
کیفی سازی برای ارتقای استاندارد تولید فرآورده های نفتی، در پالایشگاه های کشور اجرا شده است 

که تعدادی از آنها مانند پالایشگاه آبادان، اصفهان، تبریز و شیراز وارد مدار تولید شده اند.
وزیر نفت با بیان اینکه افزون بر اجرای طرح های کیفی ســازی، ظرفیت پالایشــی کشور نیز در 
دولت سیزدهم رشد داشته است، افزود: فاز ۲ پالایشگاه آبادان با ظرفیت ۲۱۰ هزار بشکه در دولت 
سیزدهم و با حضور شهید رئیسی به بهره برداری رسید. در مجموع با اجرای این طرح ها اکنون در 

کلانشهرها از سوخت یورو ۴ و یورو ۵ استفاده می شود.
وزیر نفت اعلام کرد: اکنون هیچ میدان مشترک بلاتکلیفی نداریم و همه در حال پیگیری است. 

توجه به توسعه میدان های مشترک نفت و گاز خواسته رئیس جمهور شهید بوده است.
وی به امضای چهار قرارداد به ارزش ۲ میلیارد دلار اشاره کرد و توضیح داد: در مجموع با اجرای 
این قراردادها حدود ۸۰ هزار بشــکه به ظرفیت تولید نفت و ۱۱۵ هزار بشکه به ظرفیت فرآورش 

نفت خام کشور افزوده خواهد شد.
وزیــر نفت با تأکید بر اینکه در دولت ســیزدهم، وزارت نفــت در را به روی بخش خصوصی، 
پیمانکاران و سازندگان ایرانی باز کرده است، ادامه داد: در تأمین مالی نیز اولویت را سرمایه گذاری 
خارجی و فاینانس خارجی به ســمت اســتفاده از توان هلدینگ های ایرانی، بانک ها و سرمایه های 

مردمی تغییر دادیم.
 

 هدفگذاری درآمد ۱۷ میلیارد دلاری
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران نیز با اشاره به اینکه چهار قرارداد نفتی به ارزش ۲ میلیارد 
دلار برای افزایش ظرفیت تولید و فرآورش نفت امضا شد، گفت: با اجرای این طرح ها، ۱۷ میلیارد 

دلار درآمد برای کشور هدفگذاری شده است.
محسن خجسته مهر در آیین امضای قراردادهای طرح توسعه و بهره برداری میدان های چنگوله و 
بند کرخه و خرید خدمات فرآورش نفت خام با سرمایه گذاری حدود ۲ میلیارد دلار، با تأکید بر اینکه 
در ۲ سال و نیم عمر دولت سیزدهم ۲۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار قرارداد قطعی در صنعت نفت 
امضا شد، ادامه داد: ۸۰ درصد این قراردادها مربوط به توسعه میدان های مشترک نفتی و گازی است.

معاون وزیر نفت تصریح کرد: در دو دولت گذشــته با احتســاب قرارداد توسعه فاز ۱۱ با توتال، 
حدود ۱۳ میلیارد دلار قرارداد امضا شد.

خجسته مهر با اشاره به اینکه در این دولت سالانه بیش از ۸ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار قرارداد 
امضا شده است، گفت: این در حالی است که در دولت پیشین به طور میانگین سالانه یک میلیارد 
و ۶۰۰ میلیون دلار قرارداد نفتی امضا شده بود. این اعداد نشان می دهد در دولت سیزدهم سالانه 
۶ برابر هشــت سال گذشته قرارداد نفتی امضا شده که نشان دهنده اراده و سیاست دولت و درک 

دقیق آیت الله رئیسی است.
وی با بیان اینکه تحقق رشد اقتصادی از مسیر رشد تولید است، افزود: با توجه به اینکه مسیر 
پیشــرفت در کشور هموار شده است، در سال های پیش رو حرکت روشن و درخشان خواهد بود و 

اهداف مهمی برای رسیدن به برنامه هفتم توسعه داریم.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران ادامه داد: قرارداد توسعه میدان مشترک آذر اسفند پارسال 
در اســتان ایلام امضا شــد و اکنون قرارداد توسعه میدان مشترک چنگوله به ارزش یک میلیارد و 

۳۰۰ میلیون دلار امضا می شود.
خجســته مهر با بیان اینکه بر اساس این قرارداد ۲۵ حلقه چاه برای تولید روزانه ۶۰ هزار بشکه 
حفاری خواهد شد، تأکید کرد: این قرارداد که با شرکت اویک امضا می شود، ۱۳ میلیارد دلار درآمد 

برای کشور به همراه خواهد داشت و ۶۵۰۰ شغل ایجاد خواهد کرد.
وی با اشاره به اینکه قرارداد طرح توسعه بند کرخه در خوزستان نیز امروز با شرکت مپنا امضا 

خواهد شد، گفت: با حفاری ۱۴ حلقه چاه، ۱۸ هزار بشکه به تولید نفت افزوده خواهد شد.
معاون وزیر نفت ارزش قرارداد توسعه میدان بند کرخه را ۴۳۵ میلیون دلار و عواید حاصل از آن 
را ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار اعلام و بیان کرد: با اجرای این طرح، ۲۵۰۰ شغل ایجاد می شود.

خجسته مهر با اشاره به امضای قراردادهای BOO در صنعت نفت برای استفاده از ظرفیت بخش 
خصوصی و مردمی ادامه داد: نخستین تجربه از این قرارداد را برای فرآورش، نفت نمک زدایی و... 
امضا می کنیم که هم ساخت، هم بهره برداری و هم مالکیت در دست بخش خصوصی خواهد بود.

وی تأکید کرد: قرارداد خرید خدمات فرآورش نفت خام با مپنا در میدان قلعه نار با سرمایه گذاری 
۱۰۰ میلیون دلار امضا می شود که ۴۰ هزار بشکه به ظرفیت فرآورشی افزوده خواهد کرد و براساس 

آن ۱۰ سال خرید خدمت تضمین خواهد شد.

  گازرسانی به ۶۷۰۰ روستا و ۵۰ شهر در دولت سیزده
 مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران از هزینه کرد ۷۲ هزار میلیارد تومانی دولت سیزدهم در پروژه های گازرسانی کشور در سه سال اخیر خبر داد و اعلام کرد: در این دولت ۶۷۰۰ روستا و ۵۰ شهر گازرسانی شدند و بیش از ۲۱ هزار و ۵۰۰ صنعت به شبکه گاز متصل شدند.

به گزارش از وزارت نفت، مسلم رحمانی با اشاره به عملکرد صنعت گاز در حوزه گازرسانی در نزدیک به سه سال فعالیت دولت سیزدهم، توضیح داد: در ابتدای آغازبه کار این دولت، گازرسانی به ۱۲۱۲ و بیش از ۱۰۰۰ روستا تکمیل شده بود و بیش از ۱۳۰ هزار صنعت کشور هم به شبکه گاز 
طبیعی متصل بود.وی با بیان اینکه آن زمان ضریب نفوذ گاز در شهرها ۹۶درصد و در روستاها ۸۴درصد بود، افزود: ضریب نفوذ گاز در بخش شهری اکنون ۹۸.۹۷درصد و در بخش روستایی ۸۶.۱درصد است و در این سه سال بیش از ۷۲ هزار میلیارد تومان در پروژه های گازرسانی هزینه شده 
که عددی بسیار بزرگ و افتخاری برای شرکت ملی گاز ایران است.مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران تصریح کرد: به طور معمول، فعالیت گازرسانی ابتدا از شهرها و روستاهای هموار و دردسترس تر که به خطوط انتقال هم نزدیک تر هستند آغاز می شود، به همین دلیل کار 

گازرسانی به روستاهای سخت گذر در این دولت باقی مانده بود که از نظر هزینه، به بودجه بیشتری نیاز داشت و از بعُد عملیاتی، اجرای کار دشوارتر بود.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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معاونت طرح های توسعه شرکت برق منطقه ای خوزستان از تکمیل تعویض هادی خط ۲۳۰ کیلوولت پست اهواز ۲ به سپیدار با هادی )سیم( پر ظرفیت خبر داد.
مهدی ابوعلی گله داری بیان کرد: عملیات تکمیل تعویض هادی خط ۲۳۰ کیلوولت پست اهواز ۲ ـ سپیدار با هادی پرظرفیت شامل تامین تجهیزات، نصب و سیم کشی به طول ۱۲ کیلومتر مدار به پایان 

رسید و برقدار شد.
وی با بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری این پروژه بالغ بر ۲۲۰ میلیارد ریال بوده است، تصریح کرد: بهبود قابلیت اطمینان شبکه برق ناحیه شرق اهواز از جمله مهم ترین اهداف بهره برداری از این پروژه بوده است.

به گفته معاونت طرح های توسعه شرکت برق منطقه ای خوزستان، افزایش امکان ترانزیت توان، افزایش امکان مانور در شبکه انتقال منطقه، افزایش پایداری و تامین برق مشترکین خانگی و صنعتی و متعادل سازی 
بار ترانس ها، بهبود سطح ولتاژ و افزایش امکان بارگیری از ظرفیت منصوبه پست ۲۳۰ کیلوولت سپیدار اهواز از دیگر اهداف بهره برداری از این پروژه بوده است.

شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین و انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

بهبود قابلیت اطمینان شبکه 
برق انتقال ناحیه شرق اهواز

آداب و رسوم و فرهنگ 
های مختلف، دیگر 
ظرفیت صنعت بوم 

گردی این دیار است که 
می تواند گردشگران را 
شیفته خود کند اقوامی 

با فرهنگ ها، آداب و 
رسوم و سنن مختلف 

می توانند نه تنها 
این استان را مقصد 

گردشگران قرار دهند 
بلکه فرهنگ غنی 

این دیار را به دورترین 
نقطه جهان انتقال 

دهند.

سارا ابراهیم نژاد |      بوم گردی صنعت پنهان آذربایجان غربی است که در صورت شکوفایی می تواند دروازه های توسعه را به روی استان گشوده و زمینه 
اشتغالزایی و درآمد را برای استان فراهم کند.

6
ایران زمین  

 صنعت بوم گردی، ظرفیتی پنهان و نیازمند
 حمایت در آذربایجان غربی

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/03/30
شماره : 1658

 آذربایجان غربی گنجینه ای از جاذبه های تاریخی و طبیعی اســت از 
آبشــار و جنگل گرفته تا کوه و چشمه و تالاب،جاذبه هایی که هرکدام 

می توانند نقش موثری در جذب گردشگر داشته باشند.
صنعت بوم گــردی آذربایجان غربی می تواند در رونق و شــکوفایی 
گردشگری استان نقش بی نظیری ایفا کند، طبیعت گردها، توریست ها و 
گردشگران را به سوی خود فرا خواند و علاوه بر معرفی زیبایی های طبیعی 
این دیار،گردشگران را به سفیران فرهنگ و  سنن این سرزمین تبدیل کند.

بوم گردی همچنین می تواند فرهنگ، آداب و رســوم و زندگی اقوام 
مختلف این استان را برای جهانیان به تصویر بکشد و هرساله جاذبه های 
تاریخی و طبیعی این استان را میزبان گردشگران کرده و  درآمد هنگفتی 

نصیب استان کند.
به جرات می توان گفت آذربایجان غربی در زمینه دارا بودن جاذبه های 
طبیعی و تاریخی گوی سبقت را از استان های دیگر ربوده و جایگاه ویژه ای 
را برای خود کســب کرده اســت چنانکه جاذبه های طبیعی و تاریخی 
آذربایجان غربی گســترده،بی نظیر و  از جذابیت خاصی برخوردار است 
و  برخی از آنها خاصیت درمانی داشــته و نقش موثری در درمان بعضی 
بیماری ها دارند.آداب و رسوم و فرهنگ های مختلف، دیگر ظرفیت صنعت 
بوم گردی این دیار اســت که می تواند گردشــگران را شیفته خود کند 
اقوامی با فرهنگ ها، آداب و رسوم و سنن مختلف می توانند نه تنها این 
اســتان را مقصد گردشگران قرار دهند بلکه فرهنگ غنی این دیار را به 

دورترین نقطه جهان انتقال دهند.

 روســتاهای تاریخی و جمعیت عشایری ظرفیتی برای بوم 
گردی

آذربایجان غربی دارای روســتاهای هدف گردشــگری و آثار تاریخی 
و فرهنگ کهن اســت روستاها و مناطقی چون سیلوانای ارومیه، باغچه 
جوق ماکو، روســتای چورس خوی، هفت وان سلماس،تمتمان ارومیه و 
روســتاهای متعدد دیگر که به دلیل برخورداری از آثار تاریخی کهن و 
فرهنگ و آداب و رسوم می توانند گردشگران را به سوی خود فرا بخوانند.

با توجه به اینکه ۳۵ درصد جمعیت اســتان در روستاها زندگی می 
کنند، روستاها و زیبایی های موجود در آن از جمله مولفه های صنعت بوم 
گردی محسوب می شوند.همچنین ۱۳۰ هزار نفر جزو جمعیت عشایری 

آذربایجان غربی بوده که می توانند نقش موثری در جذب گردشگران و 
توسعه صنعت بوم گردی ایفا کنند چنانکه تولیدات عشایر نظیر لبنیات 
و سبک زندگی مثل شیر دوشی، پشم چینی، روغن گیری، قالی بافی،نوع 
پوشاک و آداب و رسوم پتانسیلی برای جذب گردشگران و بوم گردان است.

تنوع قومیتی ظرفیتی برای رونق صنعت بوم گردی استان
آذربایجــان غربی به دلیل برخــورداری از تنوع قومیتی و فرهنگی و 
وجود اقوام و ادیان مختلف بســتر و ظرفیت بهینه ای برای شــکوفایی 
صنعت بوم گردی دارد.تنوع فرهنگی جذابیت محصولات تولیدی را برای 
گردشگر بیشتر می کند یک محصول تنها یک جاذبه دارد ولی تولیدات 
متنوع جذابیت هــای متنوع به دنبال دارند.علاوه براین تنوع قومیتی به 
دنبال خود گویش،پوشــش، آداب و رسوم مختلف همانند عروسی و عزا 
را دارد که این آداب و رسوم جزوی از صنعت بوم گردی بوده و برای بوم 
گردان بسیار جالب و دیدنی است.وقتی گردشگران و بوم گردان پوشش 
وآداب و رســوم مردم مناطق روستایی را می بینند به نوعی حس وطن 
پرستی به مردم منطقه دست می دهد و  احساس غرور می کنند و یا وقتی 
در مراســم عروسی آنها حاضر می شوند این حضور،موجب احیای آداب 
و رســوم آن منطقه می شود.همجواری با سه کشور هم پتانسیل دیگری 
برای رونق صنعت بوم گردی و همچنین گسترش اقامتگاه های بوم گردی 
است این پتانسیل در جذب گردشگر و افزایش درآمد استان و مهمتر از 

همه رونق صنعت بوم گردی نقش موثری دارد.

 توسعه اقامتگامهای بوم گردی گامی بزرگ برای رونق صنعت 
بوم گردی

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری آذربایجان غربی 
می گوید: اقامتگاههای بوم گردی ظرفیتی نهفته در توسعه گردشگری 
استان بوده و همچنین نوعی از محل های اسکان برای گردشگران هستند 
که برای پذیرایی از بوم گردان و البته سایر مسافران علاقه مند به حفظ 
ویژگی های محیط ســاخته می شوند در این اقامتگاه ها سعی می شود 
تا کمترین آسیب به محیط وارد آید و مهمان نیز تا حدودی با فرهنگ 
جامعه میزبان آشنا شود.مرتضی صفری ادامه داد: این اقامتگاه ها معمولا 
توســط افراد محلی اداره می شوند تا در انتقال ویژگی های اجتماعی و 

  ایجاد ارتباط مخابراتی مطمئن در شبکه برق 
شرق اهواز

مجری طرح های خطوط شــرکت برق منطقه ای 
خوزستان گفت: عملیات احداث فیبر نوری بر روی 
خط ۲۳۰ کیلوولت اهواز ۳   - نورد به پایان رسید و 

آماده بهره برداری گردید.
امیر حیاتی بیان کرد: عملیات احداث فیبر نوری بر 
روی خط ۲۳۰ کیلوولت اهواز ۳   - نورد شامل تأمین 
تجهیزات، نصب و سیمکشی به طول ۲۰ کیلومتر 

مدار به پایان رسید و و آماده بهره برداری گردید.
وی با بیان اینکه ارزش ســرمایه گذاری این پروژه 
بالغ بر ۲۵ میلیارد ریال بوده، افزود: تکمیل رینگ 
دیسپاچینگ در ناحیه شرق اهواز از جمله اهداف 

بهره برداری از این پروژه بوده است.
ایجاد شبکه مخابراتی و دیسپاچینگ مطمئن، ایجاد 
قابلیت مانیتورینگ و ویدئو کنفرانس بین نواحی و 
ایجاد ارتباط مخابراتی بسیار مطمئن جهت انتقال 
حجم بالای اطلاعات با کیفیت بسیار خوب، دیگر 
اهدافی است که مجری طرح های خطوط شرکت 
برق منطقه ای خوزســتان برای بهره برداری از این 

پروژه برشمرد.
قابل ذکر است که از مهر ماه ۱۴۰۲ تاکنون ۲ پروژه 
احداث فیبــر نوری به طــول ۸۰ کیلومتر با ارزش 
ســرمایه گذاری ۱۰۰ میلیارد ریال در شبکه برق 

منطقه ای خوزستان به پایان رسید و وارد مدار شد.
شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین 
و انتقال برق در ۲ اســتان خوزســتان و کهگیلویه 

وبویراحمد را بر عهده دارد.

 مردم در احیای اراضی بیابانی همکاری کنند
 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری همدان گفت: 
برای احیای اراضی بیابانی مشکل اجتماعی داریم 
و مردم باید در احیای این مناطــق با این اداره کل 

همکاری کنند.
اســفندیار خزائی اظهار کرد: کمبود اعتباری برای 
احیای مناطق بیابانی وجود ندارد بلکه مشــکلات 
اجتماعی و همکاری نکردن مردم مهمترین ســد 

اجرای طرح بیابان زدایی است.
وی اضافه کرد: برای احیای مناطق بیابانی باید بین 
۲ تا سه ســال منطقه طرح قرق اجرا شود، بنابراین 
افراد محلی به علت نیاز به چرای دام در این مناطق 
و کمبود اراضی اجازه قرق این مناطق را نمی دهند.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری همدان ادامه 
داد: این در حالیست که ثمره احیای اراضی بیابانی، 
ابتدا به ساکنان این مناطق می رسد و با رشد گونه 
های مقاوم در برابر کم آبی، با گذر زمان گیاهان بومی 

منطقه نیز در این اراضی رشد می کند.
خزائی یادآوری کرد: اجرای طرح های بیابان زدایی 
از ســال ۱۳۹۷ در این استان آغاز شــد چرا که تا 
پیش از این همدان را به عنوان استانی بیابانی نمی 

شناختند.

فرهنگی موفق تر عمل کنند. تزیینات و ســاختار اقامتگاه های بوم گردی نیز تداعی 
کننده ویژگی های همان منطقه هستند و حتی غذاهای سرو شده در آن نیز از میان 

خوراک های محلی انتخاب می شوند.
صفری افزود: اقامتگاه های بوم گردی صرفا جایی برای اقامت نیست و همین موجب 
تمایز آنها از هتل ها و مهمانسراها می شود این اقامتگاه ها خود می توانند به عنوان 
جاذبه، گردشگران را به سوی خود بکشانند کسانی که می خواهند ساعاتی را دور از 
محل زندگی شان بگذرانند و در فرهنگ جامعه میزبان غرق شوند چیزهای جدید یاد 

بگیرند و انرژی لازم برای ادامه فعالیت های شان را کسب کنند.
وی با بیان اینکه هرچند ایجاد فضاهای اقامتی روستایی و طبیعی تحت عنوان« 
اکولاژ، ریسورت« در سطح جهان از سابقة نه چندان زیادی برخوردار است گفت: در 
کشور ایران اقامتگاه های بوم گردی، اصطلاحی است که طی چند سال اخیر در سطح 
گردشگری روستایی رایج شده است و یکی از مهم ترین مولفه های توسعه گردشگری 

روستایی  به شمار می آید.
صفری افزود: بدون شــک ایجاد و بسترسازی برای توسعه اقامتگاه های بوم گردی 
در روستاها،آثار اقتصادی، اجتماعی و زیست محیطی بسیاری را در پی خواهد داشت 
و نتایج آن سراسر فضای جغرافیایی کشور را بهره مند خواهد کرد.این اقامتگاهها چند 
سالی است در روستاهای اطراف شهرهای بزرگ و دارای آثار تاریخی و طبیعی شکل  

گرفته و در طی سالهای اخیر روند رو به رشدی داشته است.

 موقعیت خاص جغرافیایی استان بستری برای صنعت بوم گردی
مدیرکل میراث فرهنگی،صنایع دســتی و گردشگری آذربایجان غربی اظهارکرد: 
آذربایجــان غربی به دلیل موقعیت خــاص جغرافیایی،قدمت تاریخی، برخورداری از 
جاذبه های منحصربه فرد طبیعی و داشتن مردمانی خونگرم و مهمان نواز جایگاه خاصی 
در صنعت گردشگری و بوم دارد.وی ادامه داد: این استان با داشتن قریب به سه هزار 
روستا که ۳۵ درصد جمعیت استان را با تنوع اقوام و ادیان در خود جای داده باعث 
شده تا نگاه ویژه ای به مقوله بوم گردی و ایجاد اشتغال پایدار در روستاها و مناطق 
عشــایری شــود.صفری افزود: از طرف دیگر هم مرز بودن با سه کشور عراق،ترکیه و 
آذربایجان در کنار سایر عوامل از قبیل وجود آبشارها،تالابها،چشمه های آب معدنی و 
آبگرم ها،سایت های ثبت جهانی و ملی استان که اکثرا در مناطق روستایی و طبیعی 
قرار گرفته دلیل دیگری بر توســعه اقامتگاههای بوم گردی در این اســتان است که 
اقداماتی در طول سال صورت پذیرفته و نگاه مقام عالی استان به این موضوع نگاه ویژه 
و همه جانبه است.وی ادامه داد: موضوع مهاجرت از روستا به شهر طی دهه های اخیر 
به دلیل روند رو به رشد شهرنشینی و توسعه امکانات شهری، در این استان نیز مانند 
ســایر استانهای کشور باعث کاهش جمعیت روستایی و خانه های خالی از سکنه در 
روستاها شده این موضوع در طی سنوات گذشته با تدابیر اتخاذ شده از طرف وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی با شناسایی و صدور مجوز اقامتگاه بوم 
گردی در روستاها و مناطق طبیعی ضمن ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی باعث 
احیا فرهنگ،آداب و رسوم، سنتها و بافت روستایی در اکثر مناطق روستایی شده و این 
استان نیز با برگزاری جلسات توجیهی و آشناسازی برای بخشداران،دهیاران،شوراهای 
اسلامی روستاها،اکوتوریستها و علاقه مندان حوزه گردشگری روستایی در شهرهای 
مختلف گام های ابتدایی را برداشــته و با صدور مجوز تبدیل بنا و ایجاد اقامتگاه در 
طی سالهای گذشته باعث احیا و بازسازی روستاها در کنار ایجاد اشتغال برای تعدادی 

از روستاییان شده است.

 پرداخت ۱۵ میلیارد تسهیلات برای توسعه اقامتگاههای بوم گردی
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری آذربایجان غربی ادامه داد: 
همچنین در این راستا حمایتهای دولتی و قانونی از قبیل پرداخت تسهیلات از منابع 
مختلف از جمله اشتغال پایدار روستایی، بند الف تبصره ۱۸، نهضت احیا، تبصره ۱۶ 
و با بهره کم و مشوق های قانونی دیگر قدم اساسی برداشته و منجر به صدور پروانه 
بهره برداری به تعداد ۴۳ واحد با ظرفیت اقامتی نزدیک به ۷۰۰ تخت در شــهرهای 
مختلف استان شده که شهرستان های سردشت و تکاب بیشترین تعداد اقامتگاههای 
بوم گردی را به خود اختصاص داده اند.صفری افزود: این روند طی ســال گذشــته با 
صدور ۶۳ موافقت اصولی با پیش بینی حجم سرمایه گذاری بیش از ۴۰۰۰ میلیارد 
ریال و اشتغال ۱۷۲ نفر سرعت بیشتری به خود گرفته و منجر به صدور پروانه بهره 
برداری به تعداد شــش واحد شده اســت. همچنین در این راستا مبلغی بالغ بر ۱۵ 
میلیارد تومان تسهیلات بانکی برای ایجاد و توسعه اقامتگاههای بوم گردی به متقاضیان 
پرداخت شــده است.وی افزود: در سال جاری نگاه اساسی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی آذربایجان غربی به مقوله بوم گردی با برگزاری دوره های 
آموزشــی متعدد، تخصیص و پرداخت تسهیلات به متقاضیان، برقراری مشوق های 
قانونی، حمایت ویژه از ســرمایه گذاران روستایی و عشایری متفاوت تر از سال های 
گذشــته بوده و امید اســت ضمن افزایش کیفی اقامتگاه های بوم گردی موجود، در 
سال جاری شاهد افزایش ۳۰ درصدی این اقامتگاه ها باشیم.مدیر اقامتگاه بوم گردی 
»یاغمور ارومیه« هم در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: اقامتگاههای بوم گردی برای 
گردشگر از جذابیت بیشتری برخوردار است؛ آنها هتل های چهار و پنج ستاره را در 
همه جای دنیا دیده اند و دیدن آنها جذابیت خاصی برایشان ندارد اما اقامتگاه های 
بوم گردی شــور و شــعف خاصی در آنها ایجاد می کند و آنها را به ماندن در روستا و 

دیدن طبیعت و زیبایی های آن ترغیب می کند.

 برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir
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باشگاه پرسپولیس برای این که اجازه بازارگرمی فصل گذشته به دروازه بان ملی پوش خود را ندهد، به تعهدی که در قبال این بازیکن داشت عمل کرد.
 باشگاه پرسپولیس با کمک یکی از بانک های حاضر در کنسرسیوم بانکی کشور که مالکیت بخش عمده ای از سهام این باشگاه را نیز دارد اقدام به پرداخت تمام مبلغ قرارداد فصل 
گذشــته علیرضا بیرانوند کرد.دروازه بان تیم ملی ایران در صورت عدم دریافت مطالبات خود تا پایان خردادماه می توانســت قراردادش را فســخ کند. از این رو رضا درویش مدیرعامل 

باشگاه برای جلوگیری از هرگونه حاشیه احتمالی جدیدی از سوی بیرانوند در نقل و انتقالات تابستانی تصمیم گرفت پول او را پرداخت کند و حق فسخ را از این بازیکن بگیرد.
بیرانوند که همچون ســایر بازیکنان تیم دریافتی ۷۶ درصدی داشــت حالا تمام مبلغ قراردادش را گرفته اســت و منتظر دریافت پاداش قهرمانی با این تیم در لیگ بیست و سوم 
است.باشــگاه پرســپولیس در نظر دارد قرارداد بیرانوند را زودتر از موعد مقرر هم تمدید کند تا او به جای اینکه تنها یک فصل دیگر تحت قرارداد باشــگاه باشد بتواند سه فصل دیگر 

در این تیم حضور داشته باشد.

سپاهان در ابتدا شروع 
خوبی داشت و به اعتقاد 

اکثر کارشناسان این 
تیم مدعی اصلی کسب 
عنوان قهرمانی در لیگ 

برتر بود.

حاشیه، قهرمانی را از مورایس گرفت

ورزش 

مسعود مدیحی طامه     |   کارشناس فوتبال با بیان اینکه سرمربی تیم مس رفسنجان شناخت خوبی از بازیکنان سپاهان 
دارد، گفت: سپاهان بازی سختی در پیش دارد و امیدوارم مورایس تصمیماتی بگیرد که منجر به قهرمانی سپاهان شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/03/30
شماره : 1658

باشگاه پرسپولیس 
»اسلحه« را از علیرضا 
بیرانوند گرفت!

     ساعت فینال جام حذفی تغییر کرد
ساعت آغاز مسابقه فینال جام حذفی فصل ۱۴۰۳-

۱۴۰۲ تغییر کرد.
مسابقه فینال جام حذفی روز پنجشنبه ساعت 
۱۷:۴۵ در ورزشــگاه آزادی تهران بین دو تیم مس 

رفسنجان - سپاهان اصفهان برگزار خواهد شد.
بر همین اســاس تیم داوری ایــن دیدار نیز به 

شرح زیر است:
داور: بیژن حیدری

کمک ها: فرهاد فرهادپور – علیرضا مرادی
داور چهارم: سیدوحید کاظمی
ناظر داوری: ابوطالب طاهریان

داور VAR: موعود بنیادی فر
پیش از این قرار بود این بازی از ســاعت ۲۰ در 

ورزشگاه سردار آزادگان قزوین برگزار شود.

 هشدار ممبینی به ناظران، داوران، کمک 
داوران و ارکان قضایی: مصاحبه کنید محروم 

می شوید
دبیرکل فدراســیون فوتبال در نامه ای به ارکان 

فدراسیون نکاتی را مطرح کرد.
 هدایت ممبینی، دبیرکل فدراســیون فوتبال 
در نامه ای به کلیه ناظــران داوری، داوران و کمک 
داوران، ارکان قضایی، سازمان لیگ فوتسال و فوتبال 
از ایشان خواست تا از انجام هرگونه مصاحبه و اظهار 
نظر در رسانه ها و صفحات شخصی در فضای مجازی 
خودداری کنند و بر این اساس شرکت در برنامه های 

صداو سیما به عنوان کارشناس و ... ممنوع است.
در ادامه نامه دبیرکل فدراسیون فوتبال آمده است: 
در صورت اقدام بر خلاف این بخشنامه، مرتکبین در 
مرحله اول شامل ۳ ماه محرومیت خواهند شد و در 
صورت تکرار، موضوع جهت اتخاذ تصمیمات شدیدتر 

به ارکان قضایی فدراسیون ارجاع می شود. 

  جذب تورس منتفی است
با جدایی روبرتو تورس هافبک اسپانیایی گل گهر 
سیرجان، به نظر می رسد دست نکونام به این بازیکن 
نخواهد رسید. جواد نکونام سرمربی استقلال که فصل 
قبل بشدت خواهان جذب این بازیکن بود، در نهایت 
به خواسته خود نرسید. در حالی که به نظر می رسید 
سرمربی استقلال این فصل هم برای جذب او اقدام 
کند، با جدایی این هافبک اسپانیایی از گل گهر و ترک 
ایران، نکونام همچنان ناکام ماند. تورس که ۲ فصل در 
لیگ برتر ایران حضور داشت، با پایان فصل از گل گهر 
جدا شد و به گفته خودش به فوتبال ایران برنمی گردد.

 

  سرپرستی حجازی همچنان معما
وضعیت سرپرستی آتیلا حجازی همچنان روی 
هواست. استقلال که این فصل با ۳ سرپرست رکورد 
زد، همچنان داستان بی سرپرستی اش ادامه دارد. در 
شرایطی که بعد از کنار گذاشتن نصرالله خواجه گیری، 
فرشید سمیعی، آتیلا حجازی فرزند اسطوره فقید 
استقلال را به عنوان سرپرست باشگاه انتصاب کرد، 
به دلایلی که هنوز معلوم نیست، حجازی تا این لحظه 
مجوز نشستن روی نیمکت استقلال را ندارد اما به 
گفته خودش همچنان پیگیر این موضوع بوده و هرروز 

با مسئولان استقلال در تماس است.
 

  هواداران استقلال ول کن نیستند
هواداران استقلال به رغم پایان لیگ برتر همچنان 
گل پرسپولیس به مس کرمان را آفساید می دانند. 
فصل بیست و سوم لیگ برتر با جنجال های زیادی 
به ایستگاه آخر رسید و پرسپولیس با گلی که خیلی ها 
به آفساید آن معتقد هستند، قهرمان شد. درحالی که 
به نظر می رسید با پایان لیگ، حرف و حدیث ها در 
این باره تمام شود اما هواداران استقلال همچنان ول 
کن ماجرا نیســتند و گل پرسپولیس به مس را در 
فضای مجازی وایرال کرده و آن را آفساید می دانند.

 

  تمرین سیلوا در بی تمرینی استقلال
رافائل سیلوا مدافع برزیلی استقلالی ها مثل همیشه 

حرفه ای بودنش را به رخ کشید.
در شرایطی که لیگ برتر تمام شده و هنوز خبری 
از شروع تمرینات استقلال نیست، ویدیوهایی از سیلوا 
منتشر شده که نشان می دهد این مدافع کهنه کار این 
روزها با روحیه و انگیزه ای خوب تمرینات سنگینی 
را پشت سر می گذارد. همین رفتار حرفه ای سیلوا او 
را از باقــی بازیکنان لیگ ایران متمایز کرده و باعث 
شده تا او با ۳۲ سال سن، همچنان یکی از بازیکنان 

تأثیرگذار لیگ برتر ایران باشد. 

 محرومیت درویش لغو نشد
محرومیت درویش باعث شده تا باشگاه پرسپولیس 
فعــلاً در نقل و انتقالات برای جــذب کادر فنی و 
بازیکنان نتوانــد کار خاصی انجام دهد و به همین 
دلیل همه منتظر هستند تا محرومیت درویش به 
پایان برسد تا این باشگاه وارد پروسه نقل و انتقالات 
شود. باشگاه پرسپولیس اقدامات زیادی انجام داد تا 
بتواند محرومیت موقت مدیرعامل خود را نقض کند 
اما این اتفاق رخ نداده است. حتی ارتباط با کمیته 
اخلاق و کمیته استیناف هم باعث نشد تا محرومیت 
۲۰ روزه رضا درویش تعلیق شــود. به همین خاطر 
 مسئولان باشگاه پرســپولیس منتظرند تا با پایان 
یافتن محرومیت موقت درویش رسماً وارد بازار نقل 

و انتقالات شوند.

اسکوچیچ نمی توانست پرسپولیس را مدیریت کند
امیرحسین اصلانیان مهاجم سابق پرسپولیس معتقد است بهتر 
شد که اسکوچیچ به پرسپولیس نیامد و برای این نظرش هم دلایل 

خاص خودش را مطرح می سازد.
اصلانیان در رابطه با انتخاب نشدن اسکوچیچ که منجر به منتفی 
شــدن حضور این مربی کروات در پرسپولیس شد گفت: از ابتدا 
هم نظرم در خصوص حضور اسکوچیچ منفی بود چون سابقه این 
مربی را در ایران دیده بودم به همین دلیل اطمینان داشتم که این 
مربی قادر نیست به دلیل خصوصیات اخلاقی و شرایطی که دارد 
روی بازیکنان تسلط داشته باشد به همین دلیل خوب شد که این 

مربی به دلایل مالی یا هر مسأله دیگری که بوده با پرسپولیس به توافق نرسید.
او درباره اینکه در حال حاضر چه مربی برای حضور در پرسپولیس بهتر است افزود: این مسأله که مشخص است. هر چقدر پول 

بیشتری خرج کنید مربی تان بر اساس بودجه ای که خرج می کنید بهتر و باکیفیت تر خواهد بود.
اصلانیان در خصوص جدایی اوسمار نیز تأکید کرد: اوسمار به موقع رفت چون کار او برای ادامه حضور در پرسپولیس خیلی 

سخت می شد به همین دلیل صلاح دید به کشورش برود و شاید اینطوری شرایط را برای خودش بهتر کرد.
او انتخاب یک مربی بزرگ برای پرسپولیس را یک ضرورت دانسته و تأکید می کند: مدافع عنوان قهرمانی حتماً باید یک مربی 
بزرگ بیاورد تا بتواند از عنوان قهرمانی این تیم در لیگ برتردفاع کرده و در لیگ نخبگان آسیا هم تیم را به خوبی هدایت کند.

اصلانیان در پاسخ به این سؤال که برای حضور مربی خارجی بزرگ سقف بودجه و محدودیت های دیگری وجود دارد نیز گفت: 
نباید برای تیم هایی که قرار است در لیگ نخبگان حضور پیدا کنند شرایط سختی را به وجود بیاورند و مربی را انتخاب نکنند 
که بعد از چهار پنج بازی مجبور شوند او را برکنار کنند و برایش تاوان بدهند. باید از یکی از گزینه های بیکار آماده عقد قرارداد 
استفاده کنند و بعد از در نظر گرفتن همه جوانب او را انتخاب کنند.او در پاسخ به اینکه پرسپولیس به چه بازیکنانی برای تقویت 
خودش نیاز دارد نیز گفت: پرسپولیس به یک مهاجم خوب و ششدانگ و هافبک نفوذی خوب نیاز دارد و برای جذب مربی بزرگ 
خارجی و بازیکنانی که مورد نیاز است اسپانسری که مسئولیت حمایت مالی پرسپولیس را برعهده گرفته سریعاً باشگاه را حمایت 
کنند چون کار پرســپولیس به دلیل حضور در لیگ نخبگان آســیا امسال سختی مضاعفی دارد. همچنین در کنار جذب مربی 
خارجی بزرگ و بازیکنان خوب حتماً باید یک دستیار قوی مانند کریم باقری هم انتخاب شود که شرایط تیم را بهتر کند. یک 
مربی که بتواند در جمع کردن حاشیه ها و موارد دیگر به تیم کمک کند تا اوضاع به گونه ای نشود که مثلًا بازیکنان مان کارت های 

زرد و قرمز زیاد بگیرند.

باشگاه استقلال هنوز به طور رسمی وارد نقل و انتقالات پیش 
فصل نشده اما بزودی بر اساس لیستی که از سوی سرمربی اعلام 
می شود، به طور رسمی وارد نقل و انتقالات خواهد شد.مسأله ای 
که این روزها هم پیشکسوتان و هم هواداران به آن اشاره مستقیم 
دارند این است که استقلال از تمدید قرارداد بازیکنانی که از لحاظ 
فنی ویژگی آن چنان شــاخصی ندارند خودداری کند و به سراغ 
جذب بازیکنانی برود که از لحاظ فنی متفاوت باشند.در روزهای 
اخیر بارها به نام آرش رضاوند اشاره و گفته شد که باشگاه استقلال 
نباید این بازیکن را در اولویت خود قرار دهد. درباره اینکه نکونام 

نیز این بازیکن را به طور قطع می خواهد یا نه، حرف و حدیث های بسیاری به گوش می رسد و برخی معتقدند که سرمربی استقلال 
رضاوند را در فهرست اصلی خود قرارداده و برخی هم معتقدند که رضاوند در لیست اصلی نکونام نیز و اولویت او به حساب نمی آید.

اینکه چرا نسبت به تمدید قرارداد با بازیکنی همچون رضاوند تردید وجود دارد و طیف بسیاری از هواداران و تماشاگران نیز به این 
موضوع مهم اشــاره دارند، به نوع تأثیرگذاری او در روند فنی اســتقلال مربوط است. قطعاً اگر رضاوند بازیکن شاخصی بود اکنون 
همه به دنبال انتشار خبر تمدید قرارداد او از سوی باشگاه بودند اما آن قدر که درباره جذب بازیکنان جدید در پست هافبک میانی 
صحبت به میان می اید، کسی روی تمدید قرارداد با رضاوند حساس نیست.در کنار رضاوند که جزو بازیکنان معمولی فوتبال ایران 

محسوب می شود نام زبیر نیک نفس نیز مطرح است. 
بازیکنی که از نگاه بســیاری از کارشناســان و هوادارن ستاره نیست و بودن یا نبودنش در ترکیب این تیم تأثیر آن چنانی در 
روند فنی این تیم ایفا نخواهد کرد.هر چند که باشگاه استقلال مذاکراتی هم با این بازیکن داشته اما بدون تعارف نیک نفس نیز 
بازیکنی نیســت که اگر امروز از اســتقلال جدا شود، بابت این جدایی از باشــگاه استقلال خرده ای گرفته شود.مهدی مهدی پور 
دیگر هافبک میانی اســتقلال اســت که قطعاً تأثیرگذاری بیشــتری در قیاس با این دو بازیکن دارد و گرایش نسبت به او بیشتر 
اســت امــا مهدی پور نیز به ســبب مصدومیت های متعدد چندان مورد وثوق نیســت و حتی در اینکه او بتوانــد دوباره به فرم 
مطلوب بازگردد، تردید وجود دارد. کما اینکه گفته می شــود مهدی پور به نیم فصل اول فصل آتی نخواهد رســید و لازم اســت 
باشــگاه اســتقلال در خط میانی خود یک نگرش و رویکرد جدید را ایجاد کند تا شــاید از لحاظ نتیجه گیری وضعیت این تیم 
 مطلوب تر شــود.در ســال های اخیر خط هافبک استقلال مشکلات متعددی داشــته و یکی از مهم ترین دلایلی که سبب شده

 آبی ها در نتیجه گیری چندان موفق نباشند، نداشتن بازیکن محوری و تأثیرگذار در خط میانی است که هواداران استقلال انتظار 
دارند این مشکل برای فصل جدید برطرف شود .

تردید درباره سرنوشت سه هافبک آبی ها

گل گهر و نوسان عملکرد در لیگ برتر
تیــم فوتبال گل گهر با هدایت »مارینوس اوزونیدیس« فصل بیســت و ســوم 
رقابت های لیگ برتر را با فراز و نشیب های زیادی به پایان رساند اما در این فصل از 

بازیکنان جوان در ترکیب تیمش استفاده کرد.
تیم فوتبال گل گهر روز شنبه ۲۶ خرداد در مرحله نیمه نهایی جام حذفی رو در 
روی سپاهان قرار گرفت و با نتیجه دو بر یک نتیجه را به میزبان خود واگذار کرد تا 
از صعود به دیدار پایانی این مسابقات باز بماند. گل گهر در فصل بیست و سوم هم 

با ۳۶ امتیاز و قرارگیری در رده نهم جدول به کار خود پایان داد.
فصل ۰۳- ۱۴۰۲ برای تیم فوتبال گل گهر سیرجان، فصلی پرچالش و پر تحول بود. با 
حضور »مارینوس اوزونیدیس«، مربی نام آشنا و با تجربه یونانی، انتظار می رفت که این تیم 
 بتواند به نتایج بهتری نسبتاً به فصول گذشته دست یابد. در این گزارش، به بررسی عملکرد

 »اوزونیدیس« و تیم گل گهر در لیگ برتر ایران و جام حذفی در فصل بیســت و 
سوم می پردازیم.

مارینوس اوزونیدیس با ســابقه ای درخشان در مربیگری تیم های یونانی به گل 
گهر پیوست و با هدف بهبود عملکرد تیم و کسب نتایج بهتر، کار خود را آغاز کرد. 
اوزونیدیس با رویکردی تاکتیکی و سازماندهی دقیق، سعی داشت تا نقاط ضعف تیم 

را برطرف کرده و بازیکنان را به بهترین نحو ممکن در زمین به کار گیرد.
یکی از نکات برجسته در کارنامه اوزونیدیس، توجه به ساختار دفاعی تیم بود. گل 
گهر در فصل های گذشــته مشکلاتی در خط دفاع داشت و اوزونیدیس با تمرکز بر 
این بخش، توانست بهبود قابل توجهی در عملکرد دفاعی تیم ایجاد کند. همچنین، 
او با بهره گیری از تاکتیک های متنوع در خط حمله، سعی کرد تا تیمش را به سمت 
بازی های هجومی و جذاب سوق دهد و در این بین سعید سحرخیزان، روبرتو تورس 

و احمدرضا زنده روح نقش بسزایی را در ترکیب گل گهر ایفا کردند.

  عملکرد گل گهر در فصل بیست و سوم
در لیگ برتر فصل ۰۳-۱۴۰۲، تیم گل گهر با فراز و نشیب های متعددی مواجه 
شد. با هدایت اوزونیدیس، این تیم توانست در نیم فصل اول نتایج قابل قبولی کسب 
کند و در میان تیم های میانی جدول قرار گیرد. با این حال، در نیم فصل دوم، برخی 
مشکلات از جمله مصدومیت بازیکنان کلیدی و ناهماهنگی های تاکتیکی، منجر به 
افت نسبی در عملکرد تیم شد.گل گهر در نهایت فصل را با قرار گرفتن در رده نهم 
جدول به پایان رساند. اگرچه این تیم نتوانست در بین تیم های بالای جدولی قرار 
گیرد، اما نمایش های قابل قبول و بازی های رقابتی نشان داد که این تیم با هدایت 
اوزونیدیس توانســته اســت بهبود یابد و با به کارگیری از بازیکنان جوان پایه های 

محکمی برای آینده این تیم بنا نهاد.
در جام حذفی، گل گهر با انگیزه ای مضاعف وارد رقابت با حریفان شد. این تیم با 
هدایت اوزونیدیس، به ترتیب برابر تیم های نیکاپارس چالوس، فجرسپاسی و هوادار 

به برتری دســت یافت و گام به دیدار نیمه نهایی گذاشــت. نکته مثبت گل گهر تا 
پیش از دیدار با سپاهان این بود که شاگردان اوزونیدیس توانسته بودند دروازه خود 
را در ۳ بازی گذشته بسته نگه دارند. با این حال، در مرحله نیمه نهایی، گل گهر با 

شکست برابر سپاهان از ادامه رقابت ها بازماند و نتوانست به فینال راه یابد.
علیرغم این ناکامی، نمایش های گل گهر در جام حذفی نشان از توانمندی تیم 
و تلاش های مســتمر کادر فنی و بازیکنان برای رســیدن به نتایج بهتر داشت. این 
تجربه هــا می تواند در فصول آینده به تیم کمک کند تا با قدرت بیشــتری در این 

رقابت ها حاضر شود.

 چالش ها و نکات مثبت
یکی از چالش های اصلی گل گهر در فصل گذشته، مساله ناهماهنگی و مصدومیت 
بازیکنان بود که تأثیر مســتقیمی بر عملکرد تیم داشت. تغییرات مکرر در ترکیب 
اصلی به دلیل مصدومیت ها، مانع از ایجاد ثبات در تیم شد و این مساله می تواند در 
بلندمدت به تیم آسیب برساند.در مقابل، یکی از نکات مثبت عملکرد اوزونیدیس، 
توســعه بازیکنان جوان بود. او با اعتماد به بازیکنــان جوان، فرصتی برای نمایش 
توانمندی های آنان فراهم کرد که این امر به نوبه خود می تواند به رشد و پیشرفت 
تیم در آینده کمک کند.مارینوس اوزونیدیس در اولین فصل حضور خود در گل گهر 
توانست با بهره گیری از تجربیات، تأثیر مثبتی بر عملکرد تیم فوتبال گل گهر بگذارد. 
اگرچه نتایج در لیگ برتر و جام حذفی مطابق با انتظارات بالا نبود، اما پیشرفت های 
حاصل شــده در ساختار دفاعی و توسعه بازیکنان جوان نشان از روندی رو به رشد 
در تیم دارد. با رفع چالش های موجود و بهره گیری از تجربیات فصل گذشــته، گل 
گهر می تواند در فصول آینده به یکی از مدعیان جدی فوتبال ایران تبدیل شــود. 

تیم فوتبال سپاهان در فینال جام حذفی باید در فینال جام حذفی رو در روی مس رفسنجان قرار گیرد. سپاهان آخرین بار در 
بیست و ششمین دوره جام حذفی فوتبال ایران در سال ۱۳۹۲ به قهرمانی این رقابت ها رسید و حالا زردپوشان پس از ۱۱ سال 

بار دیگر به فینال این مسابقات راه یافتند. 
سپاهان بین سال های ۸۳ تا ۹۲ چهار بار جام حذفی باشگاه های ایران را بالای سر بردند و پس از پرسپولیس و استقلال تهران 

بهترین عملکرد را در این مسابقات داشته اند.
ســپاهان در فصل بیســت و سوم لیگ برتر هم نتوانســت عنوان قهرمانی را به دست آورد 
و شــاگردان »ژوزه مورایس« پس از پرســپولیس و اســتقلال تهران با ۵۷ امتیاز در رده سوم 
جدول جای گرفتند. ســپاهان با صعود به فینال جــام حذفی مجوز حضور در مرحله پلی آف 
لیگ نخبگان آســیا برای فصل جدید را به دســت آورده اند و زردپوشــان برای رســیدن به 
 مرحلــه گروهــی این رقابت ها ابتدا باید از ســد شــباب الاهلی امارات بگذرنــد و پس از آن

 تیم الغرافه را در پیش دارند.
احمد جمشیدیان پیشکسوت سپاهان در رابطه با عملکرد این تیم در رقابت های لیگ برتر 
اظهار داشت: سپاهان در ابتدا شروع خوبی داشت و به اعتقاد اکثر کارشناسان این تیم مدعی 
اصلی کسب عنوان قهرمانی در لیگ برتر بود اما حواشی های که پیرامون این تیم شکل گرفت 
از جمله امتیازهایی که از تیم کسر شد و چند تن از بازیکنان محروم شدند باعث شد تا سپاهان 

از کورس رقابت برای قهرمانی جا بماند.

  جدایی آل کثیر به سپاهان ضربه زد
او ادامه داد: جدایی برخی از بازیکنان در نیم فصل نیز به ســپاهان ضرر زد به عنوان مثال 
این تیم عیســی آل کثیر را به راحتی از دســت داد و همین بازیکن یکی از پایه های قهرمانی 
پرسپولیس در فصل گذشته شد. همچنین بازیکنان جایگزین خوبی هم راهی سپاهان نشدند 

تا عملکرد ضعیفی را از باشگاه در نقل و انتقالات شاهد باشیم.
کارشــناس فوتبال در رابطه با عملکرد سپاهان در جام حذفی گفت: اتفاقات خوبی را برای 
ســپاهان در جام حذفی شــاهد بودیم، قرعه متعادلی نصیب این تیم شد و تا پیش از بازی با 
گل گهر در نیمه نهایی، سپاهان بازی سختی را انجام نداد. در دیدار برابر گل گهر هم تیم به 
سختی توانست حریف را شکست دهد و امیدوارم با کسب عنوان قهرمانی دل هواداران سپاهان 

در این فصل شاد شود.

  مس با نویدکیا فراتر از انتظار بوده است
جمشیدیان در رابطه با تیم مس رفسنجان حریف سپاهان در فینال جام حذفی گفت: مس 
با هدایت محرم نویدکیا فراتر از انتظار ظاهر شــده و در جام حذفی نیز با قرعه هایی به مراتب 
ســخت تر از سپاهان بازی داشته است. این تیم ابتدا استقلال تهران را حذف کرد و پس از آن 
پیکان، تراکتور و آلومینیوم را از پیش رو برداشت و نکته مهم اینجاست که مس ۳ تیم خوب، 

استقلال تهران، تراکتور و آلومینیوم را که مدعی قهرمانی بودند از پیش رو برداشته است.
او افزود: نویدکیا از بازیکنان سپاهان شناخت خوبی دارد و از آنجا که بازی در ورزشگاه آزادی 

برگزار می شود، انتظار می رود تا دیدار زیبایی را شاهد باشیم.
جمشیدیان در رابطه با غیبت میلاد زکی پور و هادی محمدی در بازی با مس گفت: احتمال 
دارد که مورایس از امید نورافکن در خط دفاع استفاده کند و شاید با توجه به قدرت تیم مس، 
»برایان دابو« نیز در خط دفاع به کار گرفته شود و با توجه به مهره هایی که سپاهان دارد امیدوارم 

مورایس بهترین تصمیم را برای بازی با مس بگیرد.

 هر ۶ فرنگی کار ایران شانس مدال المپیک هستند
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی، با ابراز رضایت از شرایط ملی پوشان کشتی فرنگی ایران برای حضور در المپیک، گفت: هر ۶ ملی پوش ما شانس کسب مدال المپیک هستند.حسن رنگرز، درباره شرایط تیم ملی کشتی فرنگی در راه آماده سازی برای حضور 
در المپیک پاریس، اظهار کرد: اردوی تیم ملی را با تمرین وزنه به پایان رساندیم و از دوم تیر اردوی بعدی ما آغاز خواهد شد. در این اردو ۳ ملی پوش المپیکی ما حاضر بودند و به ۳ ملی پوش دیگر به دلیل حضور در تورنمنت مجارستان در روزهای پایانی 
این اردو استراحت دادیم تا در ۳ اردوی بعدی کیفی تر حاضر شوند. در ۲ اردوی دیگر تا المپیک تمرینات پرفشار خواهیم داشت و در نهایت اردوی قبل از المپیک نیز اردوی آماده سازی برای حضور در مسابقات خواهد بود.سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی، 
افزود: در مجموع از وضعیت بچه ها راضی هستم. پروفسور میرزایی برنامه های بسیار خوبی را تدارک دید و همکاران فنی من نیز موضوعات فنی را رصد می کنند. امیدوارم در اردوهای بعدی بچه ها بتوانند به دور از آسیب دیدگی و بیماری بهترین شرایط را 
برای آماده سازی خود داشته باشند.وی درباره حضور فرنگی کاران ایران در تورنمنت مجارستان و مشخص شدن ۳ ملی پوش دیگر ایران در المپیک پاریس، گفت: خوشحالم چرخه انتخابی تیم ملی علی رغم همه حساسیت ها در یک مسیر شفاف و عادلانه اجرا 

شد. خود را مقید می دانیم تمامی خروجی این چرخه را بپذیریم و سعی کردیم هیچ دخل و تصرفی در چرخه انتخابی تیم ملی نداشته باشیم. برای ما نفر پیروز در رقابت انتخابی ملاک بود و در هیچ جای چرخه نیز اعمال سلیقه نکردیم.
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دلار  58.820

یورو 64.400

پوند  75.600

درهم  16.150

لیر  1.820

سکه  تمام  39.900.000

سکه نیم  23.500.000

سکه ربع  15.500.000

سکه یک گرمی  6.800.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

شکست اولین وارداتی پارس 
خودرو در بازار

خودرو زوتی DL5 به عنوان اولین وارداتی شرکت پارس خودرو 
در بازار ایران شــناخته شد؛  اما ظاهرا عرضه زوتی دی ال 5 در 

ایران شکست خورده است.
 بــه گزارش دنده 6 ، زوتــی DL5 را می توان به عنوان اولین 
خودروی وارداتی شــرکت پارس خودرو نام برد. این کراس اوور 
144 اسب بخاری، به صورت محدود در ایران عرضه شد و شرکت 
 Zotye DL5 پارس خودرو اعلام کرد که قرار اســت از این پس

در ایران مونتاژ شود.

این در حالی است که اکنون بر اساس جدیدترین اخبار خودرو، 
شرکت پارس خودرو اعلام کرده این خودرو در بازار کنونی ایران 
خریداری ندارد و با توجه به بازه قیمتی بالای آن، دیگر در ایران 

عرضه نخواهد شد.
عرضه زوتی DL5 پارس خودرو در بازار ایران شکست خورد

پس از اعلام صدور مجوز ورود خودرو از سمت وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، پارس خودرو به عنوان اولین شرکت وارد کننده 

به ثبت سفارش خودروهای چینی اقدام کرد.

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
 شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/03/30
شماره : 1658

روند افزایشی 
خرید تضمینی 
گندم؛ اولویت 
دولت سیزدهم
امنیت غذایی و تولید 
گندم ارتباط تنگاتنگی 
دارند، به گونه ای که شاهد 
بودیم تا پیش از روی کار 
آمدن دولت سیزدهم 
کشاورزان به علت قیمت 
پایین خرید تضمینی 
حاضر به فروش آن 
نبودند و ترجیح می دادند 
خوراک دام شود، اما دولت 
شهید رئیسی با افزایش 
قیمت خرید تضمینی هم 
کشاورزان را راضی کرد و 
 هم امنیت غذایی را 
تأمین کرد.

  اینفوگرافیک

هونگچی H6 سدان لوکس میان سایزی است که با یک پیشرانه 
۲ لیتری چهار ســیلندر توربو در دو ســطح قدرت ۲۲1 و ۲4۸ 

اسب بخار تولید می شود.
هونگچی که سدان H5 آن توسط گروه بهمن به کشورمان وارد 
شــده و در بازار با قیمت گزاف 4.4 میلیارد تومان خریدوفروش 
می شود، سال گذشته ســدان لوکس دیگری بنام H6 را به بازار 
فرستاد. حال مدل ۲۰۲4 این خودرو با به روزرسانی ها و تغییراتی 
جزئی راهی بازار چین شده است. هونگچی H6 با 4,۹۹۰ میلی متر 
طــول، 1,۸۸۰ میلی متر عرض، 1,455 میلی متر ارتفاع و فاصله 
محوری ۲,۹۲۰ میلی متر، یک سدان میان سایز محسوب می شود.

H6 در بیرون از طراحی چشــمگیری بهــره می برد که زبان 
طراحی مشــترک با دیگر خودروهای هونگچی در آن مشــهود 
اســت. در جلوی خودرو جلوپنجره کرومــی بزرگی را می بینیم 
که بر دماغه ســلطه دارد. از روی کاپوت تا میانه جلوپنجره نیز 
لوگوی قرمزرنگ هونگچی کشیده شده که به چراغ مجهز است 
و در شــب نمای متمایزی را ایجاد می کند. در عقب خودرو هم 

چراغ های سراســری، اسپویلر دم اردکی و دو سر اگزوز در وسط 
ســپر را می بینیم. رینگ های 1۸ اینچی با لاســتیک های ۲55، 
کالیپرهای ترمز قرمزرنگ برمبو، سانروف و در صندوق برقی هم 

از دیگر ویژگی های این سدان لوکس چینی هستند.
خریــداران هونگچی H6 در داخــل از تریم دورنگ به همراه 
نمایشگر اطلاعاتی-سرگرمی 1۲.6 اینچی عمودی، صفحه آمپر 
دیجیتالــی 1۲.۳ اینچــی و غربیلک فرمان D شــکل بهره مند 
می شوند. علاوه بر این، سیســتم اطلاعاتی-سرگرمی خودرو به 
Plus 3.0 Hongqi ارتقاء پیدا کرده است که از قابلیت هایی مثل 
کنترل و تشــخیص صدا و ناوبری قابل سفارشی سازی پشتیبانی 
می کند. پکیج کمک راننده پیشرفته نیز قابل سفارش خواهد بود.

هونگچی H6 به صورت استاندارد با نورپردازی داخلی ۲5۳ رنگ، 
سیســتم پایش باد تایرها، سنسورهای پارک جلو و عقب، کروز 
کنترل، سیستم ورود بدن کلید، استارت دکمه ای، ایربگ های جلو 
و جانبی، گرم کن آینه های جانبی و صندلی های اسپرت یکپارچه 
ارائه می شود درحالی که تیپ های بالاتر از غربیلک فرمان چرمی 

با گرم کن و تریم فیبر کربنی، هدآپ دیســپلی 1۰.۹۸ اینچی، 
سیستم صوتی با 1۲ بلندگو، ماســاژور صندلی راننده، گرم کن 
صندلی عقب و سیســتم پخش عطر بهره می برد. حجم صندوق 

بار این خودرو هم 5۹۲ لیتر است.
ســدان میان سایز هونگچی با یک پیشــرانه  ۲ لیتری چهار 
ســیلندر توربو ارائه می شود که در دو سطح قدرت مختلف قابل 
انتخاب خواهد بود. نسخه پایه این موتور ۲۲1 اسب بخار قدرت 
و ۳4۰ نیوتن متر گشتاور دارد و شتاب صفرتاصد ۷.۸ ثانیه ای را 
برای H6 فراهم می کند درحالی که نسخه قوی تر با ۲4۸ اسب بخار 
قدرت و ۳۸۰ نیوتن متر گشتاور، شتاب را به 6.۸ ثانیه می رساند. 
مصرف ســوخت نسخه اول 6.5 لیتر در هر صد کیلومتر و دومی 
6.۸ لیتر در هر صد کیلومتر است. حداکثر سرعت این خودرو هم 
به ۲۳۰ کیلومتر بر ساعت می رسد.موضوع جالب قیمت هونگچی 
H6 اســت که از تنها 1۷۹,۸۰۰ یوآن معادل ۲4,۸۰۰ دلار آغاز 
می شود و در گران ترین نسخه با تمام امکانات و موتور قوی تر به 

۲۳۹,۸۰۰ یوآن معادل ۳۳ هزار دلار می رسد.

عاطفه دهقانی  |     شرکت اسپانیایی هیسپانو سوئیزا جدیدترین محصول خود با نام کارمن ساگررا و قدرت 1100 اسب بخار را تولید کرده است.

هونگچی H6،خودرو لوکس چینی

کمیســیون بورس و اوراق بهادار آمریکا )SEC( درخواست 
ریپل )Ripple( برای کاهش جریمه به 1۰ میلیون دلار را رد 
کرد و خواستار جریمه های بسیار سنگین تری به ارزش تقریباً 
۲ میلیارد دلار شد. ریپل با استناد به توافق اخیر با یک شرکت 
ارز دیجیتال دیگر، ترافرم لبز، اســتدلال کرد که این توافق 
 بایــد بر جریمه آن ها تأثیر بگــذارد، اما SEC این دو موقعیت 

را متفاوت می داند.

همستر در بازار پیش فروش صرافی »kucoin« عرضه شد 
و هر عددش ۰.۰۰۰1 دلار )6 تک تومان( قیمت گذاری شد

بــا این قیمت هر یک میلیون همســتر برابر با 1۰۰ دلار 
می شــود )حدودا 6 میلیون تومــان( اما این قیمت با قیمت 
لیست شدن یکی نیست و باید منتظر بمانیم تا لیست شود 
و قیمت واقعی مشخص شود. البته شیوه تخصیص توکن ها 

هنوز مشخص نیست.

 در حالی که قیمت بیت کوین بیش از 4 درصد افت کرده 
است، نهنگ ها هدف نزدیک ۷۰,۰۰۰ دلار را برای آن در نظر 
گرفته اند و سرمایه گذاران این وضعیت را فرصتی برای خرید 
ETF می دانند. تحلیلگران پیش بینی می کنند که با راه اندازی

های اتریوم، این ارز دیجیتال در آستانه صعود قوی قرار دارد. 
در همین حال، افت قیمت اخیر بیت کوین باعث کاهش قیمت 

برخی ارزهای دیجیتال دیگر شده است .

کمیسیون بورس آمریکا با 
جریمه پایین ریپل مخالفت کرد

 قیمت همستر کامبت در 
kucoin اعلام شد

قیمت بیت کوین و اتریوم در 
چه وضعیتی قرار دارد؟

با اقدامات بانک مرکزی و توسعه فاز آزمایشی خدمت 
جدید و عملیاتی شده » ریال دیجیتال » در جزیره کیش، 
مشتریان شبکه بانکی از تیرماه 14۰۳ می توانند بدون 
استفاده از پول های کاغذی یا کارت های بانکی به سادگی 
از طریق کیف پول ریال دیجیتال و تنها با اسکن بارکد 
تولید شده توسط نرم افزارهای ارائه شده، با شیوه های 
نوین خریدهای خود را انجام داده یا نسبت به انتقال وجه 

به کیف پول سایر مشتریان اقدام کنند. 
 بعد از طی مراحل مطالعاتی اولیه، طراحی پروژه ریال 
دیجیتال از ســال 14۰۰ و پس از اخذ مجوزهای لازم 
از شورای پول و اعتبار در دستور کار بانک مرکزی قرار 
گرفت و متعاقباً اجرای فاز پیش آزمایشی از ابتدای سال 
14۰1 آغاز شد که پس از بررسی دستاوردهای فاز پیش 
آزمایشــی، فاز آزمایشی محدود این پروژه از خرداد ماه 
14۰۲ آغاز شد.با توجه به برنامه ریزی های انجام شده، 
با مشــارکت فعال شبکه بانکی و همکاری های لازم در 
شبکه پرداخت کشور، از تیرماه سال 14۰۳ با مشارکت 
دو بانک ملت و تجارت پروژه یاد شده وارد مرحله گسترده 

فاز آزمایشی با امکان بهره برداری عمومی خواهد شد. 
در این مرحله که مقرر اســت به صورت مشخص از 
محدوده جغرافیایی جزیره کیش آغاز شــود، مشتریان 
شبکه بانکی و گردشگران این امکان را خواهند داشت تا 
با استفاده از این ابزار پرداخت جدید، نسبت به پرداخت 

هزینه های خرید کالا و خدمات اقدام کنند.

  ریال دیجیتال چیست و با چه هدفی ایجاد 
شد؟

در یک تعریف ساده و کلی، ریال دیجیتال مشابه با 
اسکناس، تعهد بانک مرکزی به شکل الکترونیکی است 
کــه می تواند جهت انجام پرداخــت های عمومی مورد 

استفاده قرار گیرد.
ریال دیجیتال برخلاف ســایر انواع پول الکترونیک 
رایج در کشور که از طریق حساب های بانکی و ابزارهای 
پرداخت متداول همچون کارت بانکی مورد استفاده قرار 
می گیرد، نیاز به تســویه بین بانکی برای انتقال وجوه 
بین خریدار و فروشنده نداشته و به محض انجام عملیات 
خرید وجوه دریافتی آن در اختیار فروشنده قرارگرفته و 

قابل بهره برداری می باشد. 
همچنین به دلیل استفاده از ابزارهای نوین در انجام 
عملیات پرداخت، پرداخت با این روش در عین افزایش 
امنیت پرداخت، بسیار ساده تر از شیوه های رایج پرداخت 

کارتی صورت می پذیرد.
شــایان ذکر اســت؛ این پــروژه در گام نخســت، 
بــا هدف بسترســازی توســعه اقتصــاد دیجیتال در 
کشــور و پاســخ به نیازمندی  های توســعه ای حوزه 
 پرداخت توســط بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران

 توسعه یافته است. 
در همین راســتا، اهــداف مهم دیگــری همچون 
افزایش تاب آوری و پایداری در زیرســاخت های پرداخت 
کشــور، بازآفرینی نقش اسکناس به شکل الکترونیکی 
در پرداخت های خرد کشــور، بهبود کارآیی و توســعه 
ابزارهای پرداخت نوین، و مدیریت مخاطرات ناشــی از 
رواج پول  های خصوصی نیز مدنظر بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران بوده است. 

 ویژگی های مهم ریال دیجیتال چیست؟
با توجه به تمهیدات اتخاذ شده ریال دیجیتال ظرفیت 
های لازم برای توسعه پول برنامه  پذیر یا قابل برنامه  ریزی 
را تســهیل می نماید، که این مهم موتور محرک شکل 
گیری مدل های نوین کســب و کار خصوصاً در فضای 
تجارت الکترونیک و اقتصاد دیجیتال کشور خواهد بود. 
شایان ذکر اســت؛ با توجه به سیاست های مد نظر 
بانک مرکزی، و با نظرداشت پشتوانه های قانونی از جمله 
اختیارات تفویض شده در بخش)ب( ماده)4( قانون بانک 
مرکــزی، ریال دیجیتال به عنوان پول دیجیتال خرد از 
سوی بانک مرکزی منتشر شده و هدف گذاری این بانک 
بسترسازی جهت توسعه ابزارهای پرداخت خرد در اقتصاد 

مبتنی بر این شکل جدید پول است. 
همچنین در گام های نخســت، شبکه بانکی کشور 
امکان توســعه ابزارهای نویــن پرداخت مبتنی بر ریال 
دیجیتال را داشــته و در نظر اســت در آینده این نقش 
به سایر موجودیت های فعال در نظام پرداخت کشور و 

فناوری های نوین مالی نیز توسعه یابد. 
گفتنی اســت؛ در این مرحله ریال دیجیتال صرفاً با 
هــدف کاربری در محدوده جغرافیایی داخل کشــور و 
برای تســهیل عملیات پرداخت های خرد داخلی هدف 

گذاری شده است.

عملیاتی شدن »ریال 
دیجیتال« در کیش

دانشــمندان مخمرها و گیاهــان را با ژن گاو 
مهندســی کردند و موفق به تولید شیری مشابه 

شیر گاو شدند.
هدف این رویکرد منحصر به فرد، شبیه سازی 
پروتئین های کلیدی شیر مانند کازئین و آب پنیر 

است که برای تغذیه و طعم ضروری هستند.
به نقل از آی ای، با شــیوع آنفلوانزای پرندگان 
در شرکت های لبنی ایالات متحده، سلامت شیر 
کاهش یافته اســت. شــیر خام یا غیر پاستوریزه 
می تواند تاثیر بدی بر حیواناتی که آن را می نوشند، 
داشــته باشــد. برخی از کارگران لبنیات به این 

بیماری مبتلا شده اند.
به گفته ســازمان غذا و دارو شیر تجاری ایمن 
اســت، زیرا پاســتوریزه اســت و در نتیجه همه 
میکروب ها از بین رفته اند. با این حال، یک عامل 
خطر همچنان وجود دارد، زیرا همه با نوشــیدن 

شیر سویا یا قهوه سیاه راحت نیستند.
برخی از شــرکت ها و مهندسان در حال ابداع 
راه هایی برای تولید شیر هستند، اما نه با استفاده 
از گاو. هدف آنها دستیابی به این هدف با مهندسی 
مخمرها و گیاهان با ژن گاو است. این به آنها اجازه 
می دهد تا پروتئین های کلیدی را بسازند که رنگ 
شیر را ایجاد می کند و طعم و ارزش غذایی اصلی 
را حفظ می کند.آنها از کازئین اســتفاده می کنند 
که یک پلیمر سست است که فراوان ترین پروتئین 
موجود در شــیر به حساب می آید و همان چیزی 
اســت که باعث کش آمدن پنیر پیتزا می شــود. 
در کنار این، آنهــا از آب پنیر، ترکیبی مغذی از 
اســیدهای آمینه ضروری که اغلب در پودرهای 
انرژی استفاده می شود، استفاده می کنند.جایگزینی 
کردن حیوانات با موارد دیگر برای به دست آوردن 
شیر با ظهور شیر بادام و سویا چیز جدیدی نیست.

در هر صورت، شــیر معمولی نیز طبیعی نیست. 
کارشناسان معتقدند گاوهای زیادی وجود دارند 
که زباله های گلخانه ای تولید می کنند و در نتیجه 
از آب و زمین زیادی اســتفاده می کنند. مطمئنا، 
این نمی تواند بهترین راه برای تولید غذا باشد.تولید 
شیر بدون گاو قطعا ساده تر است. با این حال، برخی 
از شرکت های زیســت فناوری وضعیت موجود را 
به چالش می کشــند. یک اســتارت آپ مخمری 
مهندسی کرده که به تولید بتا-لاکتوگلوبولین که 

جزء اصلی آب پنیر است، کمک می کند.

پژوهشگران آمریکایی با بررسی و آزمایش روی 
کرم های لوله ای توانســتند یک اطلس جدید را از 

چگونگی پیر شدن سلول ها و بافت ها ارائه دهند.
یــک اطلس جدید پیری به دانشــمندان دید 
عمیقی را از چگونگی پیری ســلول ها و بافت های 
بدن کرم ها ارائه می کند و نشان می دهد که چگونه 
راهبردهای گوناگون افزایش طول عمر ممکن است 

به توقف پیری کمک کنند.
به نقل از مدیکال اکسپرس، افزایش سن بر همه 
بافت های بدن ما از عضلات گرفته تا پوست تأثیر 
می گذارد. کشف چگونگی پیری بافت ها و سلول ها 
می تواند به دانشمندان کمک کند تا روند پیری را 
بهتر درک کنند و به توسعه درمان های ضد پیری 
بپردازند.به دلیل طول عمر کوتاه کرم های لوله ای، 
طرح  ســاده بدن و شباهت ژنتیکی آنها به انسان، 
بسیاری از دانشــمندان پیری را در این موجودات 
مطالعه می کنند. گروهی از پژوهشگران »مؤسسه 
پزشــکی هاورد هیوز«، »کالج پزشــکی بیلور«و 
دانشکده پزشکی »دانشــگاه کرایتونبرای بررسی 
پیری در ســطح بافت ها و سلول ها، بیان ژن را در 
سلول های بدن کرم های لوله ای بالغ در زمان های 
گوناگون در طول فرآیند پیری مورد بررســی قرار 
دادنــد. همچنین، آنها توانســتند گونه هایی را از 
کرم های لولــه ای دارای عمر طولانی شناســایی 
کنند.این گروه پژوهشی، نتایج کار خود را در یک 
اطلس سلولی کامل گردآوری کردند. این اطلس با 
قابلیت دسترسی آزاد به دانشمندان امکان می دهد 
تا ببینند چه ژن هایی در همه ســلول های کرم به 
طور هم زمان بیان می شوند و چگونه بیان ژن هم 
برای کرم های نوع وحشــی و هــم برای کرم های 
دارای عمر طولانی بــه طول زمان تغییر می کند.

پژوهشگران با استفاده از اطلس، ساعت های پیری 
مخصوص بافت را توسعه دادند. ساعت های پیری، 
مدل های پیش بینی کننده ای هستند که پژوهشگران 
از آنها برای آشکار کردن ویژگی های منحصربه فرد 
پیری در بافت های گوناگون اســتفاده کردند. آنها 
این ساعت ها را برای درک بهتر مکانیسم های ضد 
پیری در کرم های دارای عمر طولانی به کار بردند.

تولید شیر بدون نیاز به گاو

اطلس جدید پیری تهیه شد
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